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رئیس سازمان مالیاتی اعلام کرد:

وجود ۵۰ تا ۱۰۰ هزار 
میلیارد تومان فرار مالیاتی

فروشگاه های 
طرح کالابرگ از مرز 

۷۰ هزار عبور کرد
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سرمقاله

نقش دانش بنیان 
در اشتغال

امنیت شــغلی در اثر ایجاد 
شرایط مطلوب اقتصادی، 
بهبود فضای اشتغال و توازن 
عرضه و تقاضــا در بازار کار 
به وجود می آید. چنانچه فضای اشتغال کشور و 
شرایط کار بهبود یابد امنیت شغلی نیروی کار خود 
به خود تامین می شود. در همین راستا باید امنیت 
شغلی را در ایجاد شرایط اقتصادی مناسب و توسعه 
بازار کار جست و جو کنیم. اگر مشکلات در حوزه 
اقتصاد و بازار کار برطرف شــود می تواند شرایط 

اقتصادی را...

  حمید حاج اســماعیلی، 
کارشناس اقتصادی
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زارع پور تاکید کرد؛

توسعه همکاری های 
مشترک ارتباطی 

کشورهای عضو اکو

ایجاد یک میلیون و 100 هزار فرصت شغلی جدید هدف گذاری شد

رشد اشتغال پایدار بر بستر دانش بنیان
صفحه3

صفحه2

تخصیص  زمین  به  ۴۰۰ هزار  متقاضی 
سیاست   دولت   تولید   مسکن   در   بافت   فرسوده   است

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در دیدار با دبیرکل 
سازمان همکاری اقتصادی، اکو بر ضرورت توسعه 
روابط و همکاری های مشترک کشورهای عضو در 
حوزه ارتباطات و فنــاوری اطلاعات تأکید کرد. به 
گزارش وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات ، عیسی 
زارع پور، وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات، در آستانه 
اجلاس آتی وزرای ارتباطــات و فناوری اطلاعات 
کشورهای عضو اکو به میزبانی جمهوری اسلامی 
ایران، در دفتر کار خود میزبان خسرو ناظری، دبیر 
 Economic( کل ســازمان همکاری اقتصــادی
Cooperation Organization( اکــو بــود. 
زارع پور در این دیدار با تأکید بــر اینکه ارتباطات 
و فناوری اطلاعات حوزه مهمی برای بســیاری از 
کشــورها ازجمله کشــورهای عضو اکو محسوب 
می شود گفت: جای خوشبختی دارد که کشورهای 
عضو در این حوزه پیشــرفت های خوبی داشته اند. 
بااین وجود در ایــن حوزه کشــورهای عضو هنوز 
همکاری های مشترک زیادی نداشته اند، هرچند 
زمینه همکاری های مشترک بسیاری در این حوزه 
وجود دارد. وی با اشاره به زمینه های همکاری های 
مشــترک کشــورهای عضو در حــوزه ارتباطات 
و فنــاوری اطلاعات گفت: شــکل گیری بازارهای 
مشترک دیجیتال، با توجه به نزدیکی کشورهای 
عضو، راه اندازی پلتفرم های مشــترک با توجه به 
زمینه های فرهنگی مشترک، توسعه زیرساخت های 
ارتباطی و امنیت سایبری ازجمله زمینه های است 
که کشــورهای عضو می توانند با یکدیگر همکاری 
داشته باشند و روابط خود را توسعه دهند. زارع پور 
افزود: در حوزه مواجه بــا پلتفرم های بین المللی و 

مسئولیت پذیر کردن آن ها...

اجتماعی

رئیس پلیس آگاهی فراجــا گفت: طی اجرای اولین 
مرحله طرح سراسری مقابله با ســارقان خشن در 
سراسر کشور ۱۲۹ نفر متهم دستگیر و ۲۲۳ فقره انواع 
سرقت های خشن کشف شد. سردار محمد قنبری 
رئیس پلیس آگاهی فراجا گفت: در راستای کنترل و 
کاهش سرقت های خشن در سال جاری اولین مرحله 
طرح سراسری مقابله با سارقان خشن به مدت ۲ روز 
با استفاده از کلیه امکانات و حداکثر توان پرسنلی از 
۹ خرداد ماه سال جاری در سطح استان های هدف به 

مرحله اجرا درآمد.
وی با بیــان اینکــه در نتیجه اجرای ایــن طرح در 
مجموع تعداد ۲۲۳ فقره انواع ســرقت های خشن از 
متهمان کشف شــد، افزود: در این طرح تعداد ۱۲۹ 
نفر متهم دستگیر که از این تعداد ۹۷ نفر دارای سابقه 
کیفری و ۳۲ نفر فاقد سابقه کیفری بوده اند. رئیس 
پلیس آگاهی فراجا با اشاره به اینکه از نظر کشف به 

دستگیری استان خراسان رضوی با ۲۲ نفر سارق و 
۱۰۱ فقره کشف نسبت به استان های دیگر عملکرد 
مطلوبی داشته است، خاطرنشــان کرد: بیشترین 
آمار دستگیری و کشفیات به ترتیب مربوط به تهران 
بزرگ، خراسان رضوی و البرز بوده است. وی با بیان 
اینکه از جمله فاکتورهای مهم برای سارقان، گوشی 
تلفن همراه، کیف و زیورآلات است که از ارزش ریالی 
بالایی برخوردار اســت، ضمن هشدار به شهروندان 
توصیه کرد: هنگام حضور در مکان های شلوغ و پر رفت 
و آمد از گذاشتن پول زیاد، زیورآلات و مدارک مهم در 
داخل کیف خودداری کنند. سردار قنبری همچنین 
درخواســت کرد هموطنان در صورت مشاهده این 
موارد در اسرع وقت با مرکز فوریت های پلیسی ۱۱۰ 
تماس گرفتــه یا اطلاعات خود را بــا مراکز پلیس و 
کلانتری ها به اشتراک بگذارند که کمک مؤثری در 

کشف و شناسایی مجرمان خواهد داشت.

مهمانی ۱۰ کیلومتــری عیدغدیر برای دومین 
سال پیاپی با مشــارکت ۱۲۰۰ موکب مردمی 
در تهران برگزار می شــود. مراســم امسال عید 
غدیــر روز ۱۶ تیر در تهــران حدفاصل میدان 
امام حســین )علیه الســلام( تا میدان آزادی 
برگــزار خواهد شــد و بیــش از ۱۲۰۰ موکب 
خدماتی و پذیرایی مردمی و ده ها پایگاه فرهنگی 
و شهربازی ســیار میزبان شــهروندان تهرانی 

خواهند بود.
ساسان زارع، سخنگوی ســتاد مردمی مهمانی 
۱۰ کیلومتری با اعلام این خبــر افزود: تمامی 
اقدامــات نظیر برپایــی موکب ها بــه میزبانی 
مــردم، هیأت ها، مســاجد، گروه های جهادی، 
مؤسســات قرآنی و فرهنگی و گروه های سرود 
انجام خواهد شــد و نهادهای حاکمیتی ضمن 
تأمین زیرســاخت های لازم، صرفاً از برگزاری 

این مراسم پشــتیبانی خواهند کرد. وی ادامه 
داد: آمارها نشــان می دهد که حدود ۳ میلیون 
نفر از جشن سال گذشته اســتقبال کرده اند، با 
توجه به این آمار پیش بینی می شود که در جشن 
امسال باید آمادگی میزبانی شهروندان بیشتری 
وجود داشته باشــد به همین دلیل ضمن تغییر 
مســیر، ظرفیت و تعداد موکب های خدماتی و 
 پذیرایی نیز بیشتر از ســال گذشته پیش بینی 

شده است.
سخنگوی ستاد مردمی جشن غدیر ضمن دعوت 
از عموم مردم برای مشارکت در برپایی این جشن 
بزرگ، اعلام کرده اســت موکب ها، هیأت ها و 
مجموعه های مردمی که امکان میزبانی مردمی 
در این رویداد عظیم را دارند می توانند با ارسال 
پیامک عدد ۱ به شماره ۳۰۰۰۲۱۲ در سامانه 

ثبت نام کنند.

رئیس مجمع ملــی هنرمنــدان و صنعت گران 
صنایع دستی با اشــاره به اینکه حاشــیه ها ما را 
از توســعه صنایع دســتی دور می کند از آمادگی 
شرکت های ســرمایه گذاری برای ورود به حوزه 
صنایع دستی خبر داد. حســین بختیاری رئیس 
مجمع ملی هنرمندان و صنعت گران صنایع دستی 
با اشــاره به رویکرد جدید وزارت میراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دســتی در راستای تعامل با 
بخش خصوصی صنایع دستی تقویت این رویکرد 

را برای توسعه حوزه الزامی دانست.
او با بیان اینکه ارتقای فرهنگ توســعه و ترویج 
صنایع دستی می تواند جوانان را ترغیب و تشویق 
کند بر نیاز اصلاح ساختاری معاونت صنایع دستی 
در این راســتا تاکید کرد و افزود: ایجاد ســاختار 
مناســب و تقویت روابط زمینه رونق و توســعه 
 حوزه تولید و صــادرات محصولات را نیز می تواند 

فراهم می کند.
بختیاری احترام به شان هنرمندان صنایع دستی 
و جایگاه آنها در ابعاد مختلف را به عنوان ضرورتی 
دیگر عنوان و بــر ضرورت پیگیری آن از ســوی 
شورای عالی انقلاب فرهنگی تاکید کرد. تصویب 
راه اندازی موسسه هنرمندان پیشکسوت در وزارت 
میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی از سوی 
شورای عالی انقلاب فرهنگی و دولت دیگر موضوع 

مطرح شده از سوی او بود.
رئیس مجمع ملــی هنرمنــدان و صنعت گران 
صنایع دستی تصریح کرد: در حال حاضر در وزارت 
فرهنگ و ارشــاد اســلامی وجود دارد اما وزارت 
میراث فرهنگی فاقد چنین ســاختاری است که 
راه اندازی آن می تواند به ارتقای جایگاه هنرمندان 
صنایع دستی کمک کند. او به همکاری با معاونت 

صنایع دستی برای احیای انجمن صادرکنندگان 
صنایع دستی، با همکاری معاونت صنایع دستی 
اشاره کرد و درباره همکاری با شرکت ملی پست، 
متذکر شــد: در حوزه تولید و تهیه مواد اولیه در 
مضیقه هستیم و باید زیرســاخت های لازم برای 
رسیدن محصول با کیفیت و مورد نظر بازار هدف به 

پست فراهم شود.
بختیاری با اشــاره به آمادگی چندین شــرکت 
سرمایه گذاری برای ورود به حوزه صنایع دستی، 
ادامه داد: ظرفیت جذب بیش از هزار میلیارد تومان 
سرمایه به حوزه صنایع دستی وجود دارد که باید 

زمینه برای شناسایی و جذب آنها را فراهم کنیم.
رئیس مجمع ملــی هنرمنــدان و صنعت گران 
صنایع دستی فعال شــدن دفتر امور تشکل های 
وزارتخانــه را برای تقویت روابط موثر دانســت و 
افزود: با کم کردن فاصله های ایجاد شده وزارتخانه 
به عنوان دســتگاه متولی نقش نظارتــی خود را 
ایفا می کند و بــا فراهم کــردن زمینه های لازم 
 برای بخش خصوصی موجب تســریع ســرعت 

گردانه می شود.
او با بیان اینکه حاشیه ها ما را از هدف اصلی مان که 
توسعه صنایع دستی است دور می کند، گفت: طی 
این مدت چندین جلسه با مهندس ضرغامی، آقای 
دارابی و خانم جلالی داشتیم و انگیزه در دولت برای 
توسعه صنایع دستی ایجاد شده است. بختیاری با 
اشاره به اینکه برای پیشرفت حوزه صنایع دستی 
به تلاش صادقانه نیاز است، ادامه داد: معاونت های 
صنایع دستی اســتانی می توانند فضا و ظرفیت را 
برای تعامل بیشتر ایجاد کنند تا به سمتی برویم که 
جایگاه صنایع دستی از این وضعیت خارج شودو به 

سمت توسعه پیش رود.

حضرت آیت الله خامنــه ای فرمودند: اقتدار روز 
افزون گروه های مقاومت در کرانه باختری، کلید 
اصلی به زانو درآوردن دشمن صهیونیستی است 

که این مسیر باید ادامه یابد.
حضرت آیت الله خامنــه ای رهبر معظم انقلاب 
اسلامی در دیدار »زیاد النَخاله« دبیرکل جنبش 
جهاد اسلامی فلســطین و هیات همراه، ضمن 
تبریک پیروزی جهاد اسلامی در نبرد اخیر غزه، 
شرایط امروز رژیم صهیونیستی را در مقایسه با 
هفتاد سال قبل بسیار متفاوت دانستند و تاکید 
کردند: دشــمن صهیونیســتی امروز در موضع 
انفعال و عکس العمل اســت و این شرایط نشان 
می دهد گروه هــای مقاومت و جهاد اســلامی 
فلسطین مسیر را به درستی شناخته اند و با تدبیر 

در این مسیر پیش می روند.
رهبر انقلاب اسلامی با تاکید بر اینکه در اهداف 
و کارهای بزرگ تا زمانی که خطر به جان خریده 
نشود، دســتیابی به اهداف امکان پذیر نخواهد 
بود، گفتند: امروز به لطف خداوند قدرت و اعتبار 
گروه های مقاومت فلسطینی و جهاد اسلامی روز 
افزون شده و شکست اخیر رژیم صهیونیستی در 

جنگ 5 روزه مؤید همین موضوع است.
حضرت آیت الله خامنه ای خاطر نشــان کردند: 
جهاد اســلامی فلســطین در نبــرد اخیر غزه 
امتحان خوبی داد و اکنون شــرایط برای رژیم 

صهیونیستی نســبت به هفتاد سال قبل تغییر 
کرده و سران صهیونیستی حق دارند که نگران 
ندیدن هشتاد سالگی این رژیم باشند. ایشان با 
تاکید براینکه جهاد اســلامی و سایر گروه های 
مقاومت فلســطینی کلید اصلی مبارزه با رژیم 
صهیونیســتی را یافته اند، افزودنــد: اقتدار روز 
افزون گروه های مقاومت در کرانه باختری کلید 
اصلی به زانو درآوردن دشمن صهیونیستی است 

که این مسیر باید ادامه یابد.
رهبر انقلاب اسلامی با قدردانی از اقدام گروه های 
مبارز فلســطینی برای وحدت عمل در عرصه 
سیاسی و میدانی، آن را بسیار مهم ارزیابی و بر 
استمرار حمایت های جمهوری اسلامی ایران از 

مردم و گروه های مبارز فلسطین تاکید کردند.
بتا بر این گزارش، در این دیدار، »زیاد النَخاله« 
دبیرکل جنبش جهاد اسلامی فلسطین ضمن 
قدردانی از حمایت های دائمی جمهوری اسلامی 
از مردم فلســطین و مبارزات آنها، گزارشــی از 
تحولات اخیر فلسطین اشغالی به ویژه شکست 
رژیم صهیونیستی در جنگ 5 روزه غزه و شرایط 
کرانه باختری و دســت برتر گروه های مقاومت 
در این منطقه، بیان کرد و گفت: جهاد اسلامی 
از جنگ غزه ســربلند خارج شــد و امیدواریم 
 به زودی شــاهد پیروزی نهایی و آزادی قدس 

شریف باشیم.

ســخنگوی دولت گفت: در زمان دفــاع مقدس ما 
دسترسی به ماهواره نداشتیم ولی دشمن با همین 
ابزار بر ما اشــراف اطلاعاتی داشــت و مواضع ما را 
رصد می کرد. امروز اما مــا می توانیم کوچک ترین 
جابه جایی ها را با ماهواره های ایران رصد کنیم. علی 
بهادری جهرمی دبیر هیأت دولت در نشست پرسش 
و پاسخ دانشجویی در دانشگاه علوم و فنون هوافضا 
با بیان این که »جهان وارد دوران جدیدی از رقابت 
برای کسب قدرت برتر شده است«، خاطرنشان کرد: 
در این رقابت جدید، بازیگران بســیاری در تلاش 
هستند تا مهمترین نقش را داشته باشند و این حتی 

شامل کشورهای کوچک نیز می شود.
وی افزود: اگر کشوری بخواهد جزو کشورهای برتر و 
پیشرفته باشد و دست نیاز در برابر دیگران دراز نکند، 
نمی تواند به علوم و فنون جدید بی توجه باشد و لازمه 
توسعه و رشد یک ملت اشراف علمی و فنی در همه 

حوزه ها است.
وی در بخش دیگری از سخنانش تشریح کرد: یک 
نویســنده و خبرنگار معروف انگلیسی دو کتاب به 
نام های جبــر جغرافیا و قدرت جغرافیــا دارد و در 
آن ها کشــورهایی که موقعیت جغرافیایی شان به 
نفع شان است و کشورهایی که موقعیت جغرافیایی 

آن ها نقطه ضعف شــان شده را شــرح می دهد. از 
همین نویسنده اخیراً کتابی در مورد آینده جغرافیا 
منتشر شده که در آن کتاب شرح می دهد که آینده 
 جغرافیای جهان دســت آنهایی اســت که در فضا 

حضور دارند.
سخنگوی دولت با اشــاره به اهمیت حضور در فضا 
در زمانه کنونی خاطرنشــان کرد: صنعت فضایی 
همچون نانوفناوری و صنعت هسته ای یک دانش روز 
و صنعت کاملًا کاربردی و مهم است و به هیچ وجه 
دکوری یا بی خاصیت نیست.  هرچند اطلاعات عموم 
افراد نسبت فواید و کاربردهای صنعت فضایی اندک 
و محدود است اما نقش مهمی در عرصه های مختلف 
از جمله موضوعات زیســت محیطی، هواشناسی، 
کشــاورزی، مخابراتی، حــوادث طبیعی، امنیتی، 
دفاعــی و ... دارد و ما باید بتوانیــم از داده های آن 

بهترین بهره برداری را بکنیم.
وی با تأکید بر »اهتمام دولت سیزدهم برای اعتلای 
صنعت فضایی ایران «اظهار کرد: ســال گذشته در 
صنعت فضایی یک جهش رخ داد و شــش پرتاب 
فضایی صورت گرفت که این میزان پرتاب در یکسال 
در طول دوران فعالیت فضایی کشورمان بی سابقه 

بوده است.

مدیرکل طرح های ملی و فراگیر معاونت امور جوانان 
وزارت ورزش و جوانان از ابلاغ دستورالعمل برنامه های 
اوقات فراغت جوانان خبر داد و گفت: اوقات فراغت 
یکی از مهمترین بســترهای ایجاد هویت و درونی 
شدن ارزش  های اســلامی و ایرانی در میان جوانان 
به شمار می  رود. مجتبی تاجیک افزود: معاونت امور 
جوانان به عنوان متولی برنامه ریزی و سیاست گذاری 
در حوزه اوقات فراغت با در نظر گرفتن اقتضائات دوره 
جوانی و توجه به نیازهای متنوع جوانان کشور مانند 
توانمندسازی، مهارت آموزی، نوجویی، هویت یابی، و 
توجه به توزیع عادلانه و بهره مندی حداکثری جوانان 
از برنامه های فراغتی، دســتورالعمل پیشنهادی و 
حمایت از برنامه های سالانه اوقات فراغت در سراسر 

کشور را ابلاغ کرده است.
وی ادامــه داد: در این دســتورالعمل به موضوعات 
مأموریت ها و مستندات قانونی، سیاست ها، ملاحظات 
کلی برنامه های فراغتی، الزامات اجرایی برنامه های 
فراغتی، سرفصل های اجرایی برنامه های فراغتی سال 
۱۴۰۲، نشاط و مسئولیت پذیری اجتماعی، مهارت و 
اشتغال پذیری و دستورالعمل برنامه های فراغتی ویژه 

دهه ولایت پرداخته شده است.
تاجیک افزود: اداره کل طرح های ملی و فراگیر جوانان 
در جهت اهداف و برنامه های مصوب در راستای بهبود 
و اصلاح سبک زندگی جوانان منطبق بر ارزش های 
اسلامی و ایرانی، برنامه های ملی ارتقای هویت دینی، 
ملی و انقلابی جوانان و اتخاذ سیاست های حمایتی را 
برای اشتغال جوانان سیاستگذاری و برنامه ریزی کرده 
است. مدیرکل طرح های ملی و فراگیر معاونت امور 
جوانان وزارت ورزش و جوانان درباره ســرفصل های 
اجرایی برنامه های فراغتی سال جاری اینگونه توضیح 
داد و گفت: آشنایی با زبان و ادب فارسی، آشنایی با 
تاریخ و تمدن ایرانی اسلامی، آشنایی با شهدا، مفاخر 

و شخصیت های ملی و مذهبی، آییبن های سنتی و 
جشن های مناسبتی ملی و مذهبی و برنامه های روایت 

پیشرفت از جمله این برنامه هاست.
تاجیک سیاست های اجرایی در راستای اجرای این 
دســتورالعمل را توجه به اقتضائات و نیازهای ویژه 
جوانان با در نظرگرفتن تفاوت های فرهنگی، قومی و 
جنسیتی و توجه به تناسب برنامه های فراغتی با زیست 
بوم جغرافیایی استان ها، اســتفاده از الگوهای نوین 
گذران اوقات فراغت به صورت خلاقانه، فعال و جمعی، 
ارتقای هویت دینی، ملی و انقلابی در جوانان و حفظ و 
ارتقای یکپارچگی بین هویت ایرانی و اسلامی، بهبود 
و اصلاح سبک زندگی جوانان منطبق بر ارزش های 
اسلامی و ایرانی با تاکید از اســتفاده غایت محور از 
فرصت فراغت و بسترسازی به منظور افزایش کمی 

و کیفی مصرف فرهنگی در بین جوانان عنوان کرد.
وی تصریح کرد: در بخش نشاط و مسئولیت پذیری 
اجتماعی نیز برنامه هایی همچون فعالیت های محیط 
زیستی به صورت گروهی، فعالیت های خیرخواهانه 
جمعی، انجــام فعالیت هــای تفریحــی گروهی و 
خانوادگی، برنامه های خلاقانــه جمعی، گفت و گو 
جوانان در ۲ ســطح گفت و گو با مسئولان و جوانان 

پیش بینی شده است.
به گفته تاجیک سرفصل ها برنامه های اوقات فراغت 
متناظر با مأموریت های محوله به معاونت امور جوانان 
و اداره کل طرح های ملی و فراگیر جوانان بر اســاس 
اسنادبالادستی تدوین شــده و همچنین مطالعات 
اســنادی موجود در کشــور در حوزه فراغت شامل 
سند ملی برنامه اوقات فراغت، برنامه ارتقای هویت 
و دیگر برنامه ها بوده است. وی اضافه کرد: برگزاری 
رویدادهای ایده پردازی در فرایندهای تدوین و اجرای 
برنامه فراغتی به منظور افزایش مشارکت جوانان در 

تعریف و اجرای برنامه مورد توجه قرار گرفته است.

کلید به زانو درآوردن صهیونیست ها در کرانه باختری استاجرای طرح سراسری مقابله با سارقان خشن 

کوچک ترین تغییرات را با ماهواره های ایرانی رصد می کنیم

دستورالعمل برنامه های اوقات فراغت جوانان ابلاغ شد

سياسیفرهنگی 

تهران برای جشن میلیونی غدیر آماده می شود

آمادگی شرکت های سرمایه گذاری برای ورود به حوزه صنایع دستی



اقتصاد2
ایران

رئیس سازمان مالیاتی ا علام کرد:
وجود ۵۰ تا ۱۰۰ هزار میلیارد 

تومان فرار مالیاتی 
معاون وزیر امور اقتصادی و دارایی و رئیس سازمان 
امور مالیاتی کشور گفت: در مورد فرار مالیاتی ارقام 
مختلفی بیان شده است که دقیق نیست اما همه ی 
عددهای گفته شــده ارقام قابل توجهی هستند. 
سبحانیان، معاون وزیر امور اقتصادی و دارایی و 
رئیس ســازمان امور مالیاتی کشور به پرسش ها 
درباره برنامه های این سازمان از هوشمندسازی تا 

مالیات ستانی عادلانه، پاسخ داد.
ســبحانیان در ابتدا گفت: محاسبات مختلف در 
مورد فرار مالیاتی شــده است که چیزی بین ۵۰ 
هزار میلیارد تومان، ۱۰۰ هزار میلیارد تومان، است.  
بعضی ها عدد های بالاتری عنوان می کنند. خیلی 
نمی شود دقیق بیان کرد، ولی واقعیت این است که 

عددهایش عدد های قابل توجهی است.
سبحانیان گفت: تکالیف سنگینی بر عهده نظام 
مالیاتی است هم از منظر تأمین منابع پایدار برای 
دولت و هم از منظر تکالیفی که باید سازمان امور 
مالیاتی کشور برای اصلاحات در این حوزه انجام 
دهد. مستحضرید نظام مالیاتی ما با چالش های 
بسیار زیادی مواجه است. بحثی که وجود دارد این 
است که به دلیل اینکه نظام مالیاتی ما در دهه های 
گذشته یک نظام مالیاتی سنتی بوده، لذا تبعات 
ناشی از این رویه مالیات ستانی باعث شده است که 
مردم و فعالان اقتصادی، مقداری نسبت به عادلانه 
بودن این نظام سؤال داشته باشند و ما را مورد انتقاد 
قرار دهند و به نظرم این انتقاد تا حدودی به حق 
است ما باید که نظام مالیات ستانی را به گونه ای 
سامان دهیم که این عدالت در امر مالیات ستانی 
محقق شود. چرا تا به امروز این اتفاق به درستی رقم 
نخورده است، علت این بوده است که نظام مالیاتی 
ما یک نظام مالیاتی سنتی بوده است و مبتنی بر 

داده های متقن نبوده است.
البته ما امروز بیش از هر زمان دیگری دسترسی به 
داده های اقتصادی را داریم و طبق قانون و قوانین 
جدیدی که ســازمان امور مالیاتی کشور را مکلف 
کرده است به استفاده از این داده ها، ما امروز در حال 
گذر از  شرایط گذشته هستیم؛ لذا امیدواریم که با 
حمایت جدی که از سوی همه حاکمیت به ویژه خود 
فعالان اقتصادی اتفاق خواهد افتاد ما بتوانیم بر این 
چالش ها فائق بیاییم؛ لذا یکی از مهم ترین محور هایی 
که ما امروز با آن مواجه هستیم، سیستمی کردن 

فرآیند های مالیات ستانی است.
وی ادامه داد: وقتی که با مشاغل مختلف، اصناف، 
کسبه و بازاریان و شرکت های اقتصادی و فعالان 
اقتصادی صحبت می کنیم، وقتی صحبت از بی 
عدالتی است یکی از مصادیق آن این است که یک 
فعال اقتصادی می گوید که من مغازه ام می دانم 
چقدر دارم کار می کنم درآمدم چقدر اســت در 
حالی که مغازه بغلی حتماً درآمد بیشــتر از من 
داشته است، ولی از آن مالیات کمتری گرفته شده 
است. این اتفاق متأسفانه در گذشته افتاده است. 
اگر ما بخواهیم همان نظام را ادامه دهیم و مبتنی 
بر همان برخورد های ســلیقه ای و برخورد هایی 
که تشخیص من مأمور مالیاتی مبنای محاسبات 
جنابعالی بوده، اگر بخواهیم بر آن مبنا ادامه دهیم 
این اتفاق رقم نخواهد خورد لذا خود مطالبه فعالان 
اقتصادی بازاریان و کسبه و مشاغل است که ما این 

رویه های سنتی را کنار می گذاریم. 
البته یک اقتضائاتی هم دارد و آن این اســت که 
خود فعالان اقتصادی هم رویه های سنتی را کنار 
بگذارند یعنی یک بخشی به سازمان امور مالیاتی 
کشور به همه دستگاه های مختلف حاکمیت برمی 
گردد که این اطلاعات را با همدیگر انتقال دهند در 
اختیار هم قرار دهند. ما به عنوان سازمان مالیاتی 
سامانه های مختلف مان را به روز و احیاء و از آن ها 
اســتفاده کنیم. از آن طرف هم استفاده کننده و 
ذینفع اصلی این ســامانه ها خود مردم و فعالان 
اقتصادی هستند که آن ها هم بابد خود را با شرایط 
جدید وفق دهند؛ لذا از این دو منظر یک وصول 
منابع پایدار و غیرتورمی برای دولت، ما بالغ بر ۷۵۰ 
میلیارد تومان برای سال ۱۴۰۲ تکالیف بودجه ای 
داریم که امیدواریم به صورت کاملًا عادلانه بدون 
فشار مضاعف بر فعالان اقتصادی و شناسنامه دار 
بتوانیم آن ها را وصول کنیــم از طرفی پیگیری 
تحول در نظام مالیاتی این دو مأموریتی که ما قصد 

داریم در سال جاری دنبال کنیم.
رئیس سازمان امور مالیاتی گفت: یکی از ریشه های 
اصلی تورم در کشور ما کسری بودجه است. همه 
موافق این موضوع هســتند که، چون کشور ما 
سالیان سال از مسئله کسری بودجه ساختاری رنج 
برده، باعث شده است که این کسری منابع خودش 
را از منابع بانکی چه شبکه بانکی و یا بانک مرکزی 
تأمین کند و این باعث افزایش پایه پولی نقدینگی 

در کشور شده است.

خبر

وزیــر راه و شهرســازی با 
تشــریح اقدامات صورت 
گرفتــه در خصوص تولید 
و عرضــه مســکن گفت: 
مجموعه اقداماتی که انجام 
شده شامل واگذاری زمین به ۲۰۰ هزار متقاضی بود 
که برنامه امسال نیز تخصیص زمین به ۴۰۰ هزار 

متقاضی است.
به گزارش وزارت راه و شهرسازی، مهرداد بذرپاش 
در نشستی با اعضای کمیسیون اقتصادی مجلس 
خبرگان رهبری در محل مجلس خبرگان، با تشریح 
رویکرد و سیاست این وزارتخانه در موضوع مسکن 
افزود: افزایش تولید و عرضه مســکن با واگذاری 
زمین، ساخت واحدهای مسکونی، کمک به ساخت 
مسکن روستایی، نوسازی بافت فرسوده و ترغیب 
به ساخت مسکن در این بافت ها و صنعت شهرها و 
همچنین ساماندهی بازار مسکن در بخش اجاره، 

خرید و فروش بخشی از این اقدامات است.
وی اضافه کرد: همچنین احداث سالانه ۲۰۰ هزار 
واحد مسکونی روستایی توسط بنیاد مسکن بخشی 
از اقداماتی اســت که در این وزارتخانه در دستور 
کار قرار دارد و بنا داریم تا به این بخش نیز سرعت 

بیشتری بدهیم.

فرصــت ۶ ماهه بــه محتکــران زمین در 
محدوده های شهری

بذرپاش ابلاغ مصوبه ای از ســوی شــورای عالی 

شهرســازی و معمــاری ایــران را بــرای دادن 
فرصــت ۶ ماهه بــه احتکارکننــدگان اراضی در 
محدوده هــای شــهرها را نیز یکــی از مهمترین 
 برنامه های وزارتخانه برای تسریع در تولید مسکن 

برشمرد.
به گفته وی، در محدوده شهرها اراضی بی شماری 
هستند که سال های ســال و بعضاً تا دو دهه دست 
نخورده باقی مانده اند که برخی آنها برای سوداگری 
و با هدف افزایش قیمت زمین بلااســتفاده و رها 
شده هستند که با مصوبه شورا به مالکان این اراضی 
فرصت داده ایم تا در ۶ ماه بعد از شناسایی اراضی رها 

شده نسبت به اقدام برای ساخت اقدام کنند.

ارائه رایــگان کد رهگیری بــه موجران و 
مستأجران در سامانه املاک و مستغلات

وزیر راه و شهرسازی، راه اندازی سامانه املاک و مستغلات 
را فرصتی مناسب برای موجران و مستأجران برای ثبت 
اجاره و دریافت کد رهگیری رایگان عنوان کرد و توضیح 
داد: با راه اندازی ســامانه املاک و مستغلات موجران و 
مستأجران این امکان را دارند تا اجاره نامه خود را در سامانه 

ثبت کنند و کد رهگیری رایگان دریافت کنند.

مدیریت صحیح بازار مسکن با تصویب قانون 
ساماندهی بازار مسکن

بذرپاش ادامه داد: تصویب قانون ســاماندهی بازار 

مسکن که به تازگی در مجلس مصوب و به خبرگان 
رهبری برای تأیید نهایی ارســال شــده فرصتی 
مناسب برای ایجاد مدیریت صحیح در بازار مسکن 

است.
وی نوسازی بافت فرسوده را با تأمین دو هدف تولید 
مسکن و نوسازی بافت های ناکارآمد سیاست اصلی 
وزارتخانــه در افزایش عرضه مســکن عنوان کرد. 
به گفته بذرپاش، بافت های فرســوده با دارا بودن 
همه خدمات شــهری این امکان را به سیاستگذار 
و ســازندگان می دهد تا با هزینه کمتری نســبت 
به تولید مســکن اقدام کنند که هم زمان با تولید 
مسکن، نوسازی بافت فرســوده نیز محقق خواهد 

شد.

رشد صدور پروانه ساختمانی با اجرای بسته 
تشویقی نوسازی بافت های فرسوده

وزیــر راه و شهرســازی ابــلاغ بســته ۱۹ بندی 
برای تشــویق نوســازی در بافت های فرسوده را 
اقدامی مؤثر برشــمرد و یادآور شد: با اجرای بسته 
تشــویقی ۱۹ بندی شاهد رشــد ۳۰۰ درصدی 
صدور پروانه در شــهر تهران و رشد ۱۵۰ درصدی 
صدور پروانه در شــهر تبریز بودیم کــه این اقدام 
با اجرایی شدن در سایر شــهرها موجب نوسازی 
بافت فرسوده و تولید مســکن بیشتر که سیاست 
دولت ســیزدهم اســت خواهــد شــد. بذرپاش 
همچنین تأمیــن ۳۲ هزار هکتــار اراضی را برای 
اجرای طرح نهضت ملی مســکن اقدامی ماندگار 
 توســط دولت ســیزدهم بــرای تولید مســکن 

دانست.

سیاست دولت تولید مسکن در بافت های فرسوده است

تخصیص زمین به ۴۰۰ هزار متقاضی 

فروشگاه های طرح کالابرگ از 
مرز ۷۰ هزار عبور کرد

معاون رفاه و امور اقتصــادی وزیر تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی با اشاره به افزایش ۲۰ درصدی 
اعتبار یارانه در طرح جدید کالابرگ الکترونیک 
برای خانواده های زیر پوشش بهزیستی و کمیته 
امداد، از پیوستن بیش از ۷۰ هزار فروشگاه به 

این طرح خبر داد.
»علیرضا عســگریان« اظهار داشــت: از زمان 
اجرای مرحله جدید طرح کالابرگ الکترونیکی 
برای خانوارهای تحت پوشش کمیته امداد امام 
خمینی )ره( و سازمان بهزیستی از ۱۳ خرداد 
ماه تا کنون ۲۰ هزار فروشگاه دیگر به این طرح 
پیوستند. وی افزود: اکنون تعداد فروشگاه ها در 
سراسر کشور از مرز ۷۰ هزار عبور کرده است. 
معاون رفاه و امور اقتصادی وزیر تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی عنوان کرد: در همه این فروشگاه ها 
بارکدخوان نصب و آموزش هــای لازم جهت 
اجرای طرح کالابرگ الکترونیک ارائه شده است.

وی به شرایط استفاده از افزایش ۲۰ درصدی 
افزایش اعتبار یارانه اشاره کرد و گفت: مددجویان 
بهزیستی و کمیته امداد که در دهک های اول تا 
سوم قرار دارند و یارانه ۴۰۰ هزار تومانی دریافت 
می کنند در صورتی که ۷۰ درصد از یارانه معادل 
۳۲۰ هزار تومان به ازای هر نفــر را کالا خرید 
کنند مشمول افزایش ۸۰ هزار تومانی به ازای 

هر نفر خواهند شد.
عسگریان گفت: شیر کم چرب بطری، پنیر، تخم 
مرغ، گوشت مرغ، روغن مایع، ماکارونی، برنج 
ایرانی، لبنیات )ماست پرچرب پگاه(، قند و شکر، 
حبوبات و گوشت منجمد گوساله ۱۱ قلم کالای 
اساســی در طرح کالابرگ الکترونیکی است. 
وی با تاکید بر اینکه شرکت در طرح کالابرگ 
الکترونیکی اختیاری است گفت: درصورتی که 
خانواده ها کالا خرید نکنند می توانند همزمان 
با واریز نقدی یارانه، اقدام به برداشت وجه نقد 

کنند ضمن اینکه یارانه نیز حذف نخواهد شد.

رشد ۲۰درصدی صادرات از 
گمرکات آذربایجان شرقی

ناظر گمرکات آذربایجان شــرقی گفت: تاکنون 
۲۲۹۸ دستگاه کامیون کشــنده وارداتی با عمر 
۳ سال وارد گمرک سهلان شده که از این تعداد 
۲۱۷۰ دستگاه شــامل ۹۰درصد، از سال ۱۴۰۰ 
تاکنون، ترخیص شده است. اورنگی ناظر گمرکات 
استان آذربایجان شرقی با بیان اینکه ارتباط ایران با 
کشورهای اوراسیا از طریق گمرک نوردوز و از مرز 
بین ایران و نخجــوان آذربایجان از طریق زمینی 
انجام می شود، اظهار داشــت: در گمرک نوردوز 
۱۳۳ درصد افزایش وزنی کالاهای صادراتی و ۱۳۹ 

درصد از نظر ارزشی افزایش داشتیم.
وی گفت: با توجه به کوهستانی بودن منطقه فقط 
از طریق زمینی اتصال نوردوز برقرار است و امکان 
اتصال ریلی وجود ندارد.ناظر گمرکات اســتان 
آذربایجان شرقی با اشــاره به ترخیص حدود ۹۰ 
درصد کامیونهای موجود در گمرک، تصریح کرد: 
در استان آذربایجان شرقی از سه گمرک موجود 
در استان در دو ماه اول امسال ۱۷۸ هزار تن کالا 
به مقصد ارمنستان به ارزش ۳۴ میلیون دلار صادر 
شده است که از نظر وزنی ۱۱۲ درصد و از لحاظ 

ارزشی ۹۶ درصد افزوده شده است.
به گفته اورنگی، در ســال جاری در مجموع ۴۱۷ 
هزار تن کالا به ارزش ۲۰۸ میلیون دلار صادر شده 
است که از نظر وزنی ۲۲ درصد و ارزشی ۳ درصد 
افزایش یافته است.وی عمده طرف های صادراتی 
کالاهای ایران از آذربایجان شــرقی را کشورهای 
ترکیه، عراق، ارمنستان، بلغارستان، آذربایجان، 
گرجستان، روسیه، افغانســتان و پاکستان اعلام 

کرد.
ناظر گمرکات اســتان آذربایجان شرقی در مورد 
اینکه "چگونه کالا از گمرکات آذربایجان شرقی 
برای افغانستان و پاکستان صادر می شود؟" گفت: 
ما علاوه بر گمرکات رســمی دفاتــر گمرکی در 
شهرک های صنعتی مانند شهید سلیمی داریم 
که کارخانه جات شــیرینی مانند شیرین عسل، 
محصولات خود را در همان جــا اظهار می کنند 
که این محموله های صادراتی پلمب می شود و از 
مرزهای شرقی کشــور به مقصد افغانستان صادر 

می شود.
مدیرکل گمرک تبریز گفت: گمرکات آذربایجان 
شرقی بر اساس مقررات تسهیلات ۱۸گانه برای 
فعالان اقتصادی مجاز ارائه می کند که برخی از این 
خدمات مانند انبار اختصاصی برای تولیدکنندگان 
در نظر می گیرد، همچنین ضمانت نامه بانکی برای 
فعالان مجاز اقتصادی تا یک سال پس از ترخیص 
قابلیت استفاده دارد که این تسهیلات به مدیریت 

نقدینگی تولیدکنندگان کمک می کند.
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دبیر سابق اتاق مشترک ایران و کره جنوبی گفت: 
در ۲ سال گذشته کمترین میزان تجارت بین دو 
کشور رقم خورد و حجم  واردات و صادرات بین 
ایران و کره  جنوبی به شدت کاهش پیدا کرد. پویا 
فیروزی با تاکید بر اینکه اتاق بازرگانی نمی تواند 
مرجع رسمی اعلام وضعیت پول های بلوکه شده 
ایران در کره جنوبی باشد، گفت: دولت به صورت 
مســتقیم اقدام به مذاکره و آزاد سازی پول های 
بلوکه شــده در کره جنوبی کرده اســت و اتاق 
بازرگانی در هر وجوه مصرف کننده و شــنونده 
است. در نهایت دولت سازوکار را اعلام می کند؛ 
از این رو اتاق بازرگانــی نمی تواند پیش از اعلام 
رسمی دولت این موضوع را تایید یا تکذیب کند.

وی روابــط تجاری ایــران و کره جنوبــی را در 
پایان ترین سطح ممکن در ۲ سال اخیر توصیف 
کرد و افزود: در ۲ ســال گذشته کمترین میزان 
تجارت بین دو کشور رقم خورد و حجم  واردات و 
صادرات بین ایران و کره  جنوبی به شدت کاهش 
پیدا کرد. به گفته دبیر سابق اتاق مشترک ایران 
و کره جنوبی؛ رقم صادرات ایران به کره در سال 
گذشته حدود ۸۳ میلیون دلار بود و حدود ۷۳۶ 
میلیون دلار از این کشور کالا وارد ایران شد. رقم 
تجارت بین دو کشور به نسبت دوران اوج خود که 
فقط در حوزه غیر نفتی حدود ۶ میلیارد دلار بود 

به شدت افت کرد.
فیروزی در پاسخ به این پرسش که چه عواملی 
باعث کاهش رقم تجارت بین دو کشــور شــد؟ 
تصریح کرد: اصل مســئله به خروج شرکت های 
کره ای بعــد از اعمال تحریم ها بــاز می گردد و 
بخش خصوصی به دلیل نبــود امکان مراودات 
بانکی با این کشور نتوانست در تجارت با این کره 
جنوبی موفق عمل کند؛ به نظر می رسد که بحث 
پول های بلوکه شده در کره نیز بر روند کاهشی 
شدن تجارت ما با این کشور را تشدید کرد. وی 

سیاست گذاری واردات خودرو از کره جنوبی را 
شامل دو بخش دانســت و افزود: بحث تضعیف 
روابط تجاری ایران و کره و دیگر سیاست گذاری 
داخلی باعث ممنوعیت واردات خودرو از کره به 
ایران شد؛ اگر دو مســیر تغییر کند شرکت های 
کره ای تمایل دارند که سهمی از بازار ایران داشته 
باشند و به نظر می رسد در بحث واردات خودرو 
سیاست گذارهای داخلی نقش مهم ایفا می کند.

این کارشــناس اقتصادی تصریــح کرد: پیش 
از خروج شــرکت های کره ای از ایــران ما در ۳ 
موضوع خارج از بحــث واردات کالایــی با این 
کشــور وارد مذاکره شــدیم. نخســت واردات 
دانش فنــی، دوم واردات تکنولوژی و در نهایت 
ســرمایه گذاری شــرکت های کره  ای در ایران. 
متاســفانه ایــن بخش هــای متنوع بــه دلیل 
اعمال تحریم ها به سیاســت گذاری نرســیدند 
و در عمل روابط تجاری بین دو کشــور متوقف 
شــد. ســرمایه گذاری کره ای ها در ایران منوط 
 به پایه مناســب سیاســت گذاری هــای کلان 

در ایران است.
فیروزی در پاسخ به این پرسش که چرا کره ای ها 
تمایل به دادن دلار به ایران نیستند و گزینه های 
دیگری را پیشروی ما قرار می دهند؟ اضافه کرد: 
هر پاســخی که بخواهم به این پرسش بدهم در 
حد حدس و گمان است چراکه بخش خصوصی 
در روند مذاکرات نبود و بایــد بانک مرکزی به 
این پرسش پاســخ بدهد. توافق اولیه استفاده از 
پول کره جنوبی )وون( بود کــه این موضوع ما 
را محدود بــه واردات کالاهای کره ای می کرد از 
این رو جز برخی نیازهــای قابل تامین از کره که 
هم به  لحاظ کیفی و هم قیمتی مناسب بود، به 
سود کشور نمی شد؛ اینکه هم اکنون مذاکرات به 
کدام سمت پیش رفته است باید مسئولان بانک 

مرکزی اعلام کنند.

امیر سیاح با اشــاره توسعه سامانه شکایت ها در 
درگاه ملی مجوز ها تاکید کرد: دیگر امکان رد در 
خواست بدون علت وجود ندارد و در صورتی که 
فرد شکایت داشت، اطلاعات مستقیم با اعتراض 
او به دستگاه مربوطه ارسال می شود و باید طی ۷ 

روز به این اعتراض پاسخ دهد.
ســیاح رئیس مرکز مطالعات، پایــش و بهبود 
محیط کســب وکار وزارت اقتصــاد در اولین 
گردهمایی فصلی مدیــران کل امور اقتصادی و 
دارایی استان ها در مشهد، اظهار کرد: پروانه های 
کسب از ابتدای ســال ۱۴۰۲ فقط به روش غیر 
حضوری و از مســیر درگاه ملی مجوز ها صادر 
 می شــود و با این روند، امضا های طلایی حذف 

خواهد شد.
وی ادامه داد: درخواســت مجوز های کســب و 
کار پروانه های کسب و استعلامات الکترونیکی 
شــده و اگر تقاضا ها در چارچوب قانون باشــد، 
اســتعلامات پایه گرفته می شــود و سپس به 
دستگاه های تخصصی ارســال تا مجوز ها صادر 
شود. سیاح با اشــاره به اینکه پروانه کسب حالا 
شناسه ای یکتا است، خاطر نشان کرد: می توان 
از طریق تلفن هوشمند نیز به آن دسترسی پیدا 
کرد و دیگر زمان کاغذ، پرینت و مهر گذشــته 

است.
وی افزود: پروانه کســب و کار در ســال ۱۴۰۲ 
از طریق آنلاین دریافت می شــود و می توان از 
طریق وب سایت، استعلام گرفت. حتی در زمینه 
وثیقه گذاری هم صرفا شناســه یکتا و استعلام 
آنلاین معتبر است البته جا انداختن این مطلب 
بین مردم کار سختی است، اما با این روند دیگر 
امضا های طلایی حذف می شود.وی گفت: برخی 
هنوز فکر می کنند قانون نظام صنفی پابرجاست، 
اما اینگونه نیســت و صدور مجوز صرفا آنلاین 

انجام می شود.

رئیس مرکــز بهبود محیط کســب وکار افزود: 
خوشــبختانه دولــت وارد پانزدهمین ماه خود 
شده و داده های ما در زمینه درخواست و صدور 
مجوز ها بسیار بیشتر شده است؛ به طور مثال در 
لرســتان بیش از ۵۰ درصد از کسانی که مجوز 
می گیرند خانم هستند و این رقم در تهران بسیار 

پایین است.
سیاح در ادامه گفت: از هفته های گذشته سامانه 
شکایت ها، توسعه پیدا کرده است. تاکنون دکمه 
شکایت وجود داشت و افراد می توانستند با یوزر 
خود وارد شوند و شکایت ها را ببینند، اما امروز 
اینگونه نیست. سیاح ادامه داد: شکایت ها مجدد 
قابل ثبت اســت و اگر بار دوم رد شد، اطلاعات 
به مرکز ملی ارسال می شــود و پاسخی قطعی 
داده می شــود. ممکن است دستگاهی بی دلیل 
یا اشتباهی درخواســت را رد کند، اما این قابل 

شناسایی است و می توان بر آن نظارت داشت.
رئیس مرکــز مطالعات، پایــش و بهبود محیط 
کســب وکار وزارت اقتصاد با اشــاره به اینکه، 
هنوز برخــی از مجوز ها خــارج از درگاه صادر 
می شــود، تاکیدکــرد: بایــد بر ایــن موضوع 
نظــارت کــرد و اگر مجوز هــا اینگونــه صادر 
شــود برای فرد دریافت کننده دردســر ایجاد 
می شــود، زیرا این درگاه بــه وزارت اقتصاد و 
 دارایی متصل شده اســت و مشکلاتی برای فرد 

ایجاد می کند.
ســیاح در پایان نیز گفت: برخــی از اتحادیه ها 
می گوینــد برای کســب مجوز به مــا مراجعه 
نمی شود و امضای ما تزئینی شده است، اما پاسخ 
این اســت که با راه اندازی درگاه ملی مجوز ها 
قدرت بالایی به آن ها داده شده و می توانند مجوز 
را تعلیق یا ابطال کنند چرا که نظارت پسینی به 
آن ها داده شــده و اگر شناسه تجاری فرد باطل 

شود تمام فعالیت او مختل می شود.

سرپرست معاونت سیاستگذاری اقتصادی وزارت اقتصاد 
پیش بینی کرد امسال تورم کاهش می یابد. علی روحانی 
در اولین گردهمایی فصلی مدیران کل امور اقتصادی و 
دارای استان ها در مشهد گفت: رشد اقتصادی در ۹ ماه 
۱۴۰۱ بهتر از ۱۴۰۰ است؛ هرچند بخش نفت مهمترین 
عامل در رشد اقتصاد در ۱۴۰۱ بوده، اما در بقیه بخش ها 

نیز رشد وجود داشته است.
آقای روحانی ادامه داد: از ســوی دیگر شاخص مدیران 
خرید در فروردین به علت افت تمامی فعالیت ها، طبیعی 
است که این شاخص افت جدی داشــته باشد، اما این 
شاخص در بهمن و اسفند مناســب و بیش از ۵۰ بوده 
که نشانگر چشم انداز بهتر رشد اقتصادی در مقایسه با 
ماه های قبل است. وی افزود: وضعیت سرمایه گذاری در 
سال ۱۴۰۱ بهتر از ۱۴۰۰ بوده است که البته در حوزه 
ساختمان هنوز مطلوب نیست و همچنان باید برای این 
مساله تلاش کنیم. اما در حوزه ماشین آلات، نرخ رشد 

سرمایه گذاری ۱۴۰۱ مناسب بوده است.
وی اضافه کرد: تورم مصرف کننده به علت جهش ارز در 
سال گذشته رقم بالایی دارد، اما از تیرماه امسال اثر شوک 
حذف ارز ترجیحی برتورم نقطه به نقطه تخلیه شده و 

انتظار داریم تورم کاهش داشته باشد. سرپرست معاونت 
سیاستگذاری اقتصادی وزارت امور اقتصادی و دارایی 
ادامه داد: نرخ تورم تولید کننده نقطه به نقطه و همچنین 
۱۲ ماهه حدود ۴۰ درصد بود و با این فرض که نرخ تورم 
تولید کننده شاخص پیش نگر برای تورم مصرف کننده 

است. تورم سال ۱۴۰۲ کمتر از ۱۴۰۱ خواهد بود.
وی یادآور شد: در سال ۱۴۰۱ نرخ رشد نقدینگی کنترل 
شده ای را داشتیم و چاره ای جز کنترل رشد نقدینگی 
برای مهار تورم نداریم. نرخ رشد نقدینگی در نیمه دوم 
سال گذشته کاهش محسوســی پیدا کرده که بسیار 
مهم است. روحانی خاطر نشان کرد: طبیعتا زمانی که 
سیاست کنترل رشد نقدینگی را لحاظ می کنیم اعتبار 
دهی بانک ها کاهش می یابد و طبیعی است که بخشی 
از سپرده های مدت دار برای تامین سرمایه در گردش 

بنگاه ها تبدیل به جاری شوند.
وی گفت: سهم پول به نقدینگی در حال افزایش است که 
البته لزوما نشان دهنده این نیست که مردم انتظار تورم 
بالاتری دارند، بلکه می تواند نتیجه سیاست کنترل رشد 
ترازنامه بانک ها باشد. روحانی گفت: هر چند بانک مرکزی 
سیاست انقباضی در رشد پایه پولی را در پیش گرفته بود 

و نرخ سود بین بانکی از ابتدا تا انتهای سال، صعودی بود، 
اما شاهد رشد قابل توجه بدهی بانک ها به بانک مرکزی 

بوده ایم که عمدتا مربوط به اضافه برداشت بانک ها بود.
وی افزود: در بهمن ماه ۱۴۰۱ در مقایسه با سال قبل تر، 
بیش از ۲۰۰ هزار میلیارد تومان بدهی بانک ها به بانک 
مرکزی افزایش داشت، این مســاله نشان میدهد که 
نیازمند یک برنامه مدون برای رشد پایه پولی به تفکیک 
اجزا تشکیل دهنده پایه پولی هستیم تا رشد پایه پولی 
به صورت کاملا انفعالی صورت نگیرد. روحانی با اشاره به 
اینکه در برنامه مهار تورم که به تصویب شورای اقتصاد 
رسیده بانک مرکزی مسئول تدوین این برنامه شده است، 
تاکید کرد: در حوزه تجارت خارجی نیز سال ۱۴۰۱ بهتر 
از ۱۴۰۰ بوده، زیرا هم صادرات غیر نفتی و هم واردات 
افزایش پیدا کرده است. البته هنوز تراز تجاری بدون نفت 

منفی است.
وی با اشاره به اینکه با شــروع کرونا افت جدی در نرخ 
مشارکت داشــته ایم، اضافه کرد: درست است که تا به 
امروز نرخ بیکاری به ۹ درصد رسیده است، اما با توجه 
به اینکه نرخ مشارکت نیزکاهش پیدا کرده است، لزوما 
کاهش نرخ بیکاری موفقیت بزرگی محسوب نمی شود. 

همچنین باید توجه داشــت که ســهم جمعیت فارغ 
التحصیلان آموزش عالی به نسبت کل بیکاران بسیار بالا 

و ۴۰ درصد است.
روحانی ادامه داد: شاخص بورس که از اسفند ماه ۱۴۰۱ 
تا نیمه اردیبهشت وضعیت صعودی را تجربه کرده بود، در 
نیمه دوم اردیبهشت در وضعیت اصلاح بوده و تا حدودی 

همچنان ادامه دارد.
وی گفت: در سال ۱۴۰۱ منابع عمومی دولت از محل 
فروش نفت ۲۴ درصد بوده که نسبت به سال های گذشته 
کاهش پیدا کرده و وابستگی ما تا حدودی کم شده است 
که این امر در شرایطی که ارز ترجیحی نیز حذف شد، 
قابل دفاع اســت. پرداخت های عمرانی در ۱۴۰۱ رشد 
قابل توجهی داشته و ۸۰ درصد نســبت به سال قبل 
افزایش داشته و انتشار اوراق به طور محسوس کنترل 
شده است. سرپرست معاونت سیاستگذاری اقتصادی 
وزارت اقتصاد همچنین گفت: نســبت بودجه عمومی 
دولت به تولید ناخالص داخلی، نشان میدهد سهم دولت 
به طور محسوسی کوچک شده و ایفای نقش دولت در 
تولید کالا ها و خدمات عمومی با دشواری بیشتری انجام 

می شود.

حذف امضا های طلایی از مسیر درگاه ملی مجوز هاتمایل خودروسازان کره ای برای صادرات به ایران

سرپرست معاونت سیاستگذاری اقتصادی وزارت اقتصاد:

تورم کاهش می یابد

گروه اقتصاد ایران وجهان
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رئیس اتــاق بازرگانی ایران و چیــن گفت: دفتر 
رســمی این اتاق در شــانگهای تیرماه امسال و 
در جریان ســفر وزیر اقتصاد به این کشور افتتاح 

خواهد شد.
مجیدرضا حریری اظهار کرد: همانطور که از قبل 
نیز اعلام کرده بودیم خوشــبختانه تمام مراحل 
کار برای افتتاح دفتر رسمی اتاق ایران و چین در 
شانگهای نهایی شده و همزمان با سفر وزیر اقتصاد 
به این کشور به بهره برداری خواهد رسید. این دفتر 
همزمان حکم نمایشگاه دائمی کالاهای ایرانی در 
چین را خواهد داشت که می تواند گامی مهم در 

مسیر توسعه صادرات به این کشور باشد.
وی با بیان این که یکی از اصلی ترین چالش های ما 
در صادرات به چین پایین بودن تنوع محصولات 
صادراتی است، توضیح داد: طبق آمارهای رسمی 
حدود ۳۰ درصد از کل صــادرات غیرنفتی ایران 

به مقصد چین انجام می شــود اما در همین آمار 
حدود ۹۰ درصد صادرات به کالاهای نفت پایه یا 
معدنی اختصاص دارد و تنها ۱۰ درصد از صادرات 
ما به چین را دیگر کالاها تشــکیل می دهد. یکی 
از اصلی تریــن اهداف ما در راه انــدازی این دفتر 
و نمایشــگاه دائمی توســعه صــادرات این قلم 

کالاهاست.
رئیس اتــاق بازرگانــی ایران و چیــن به حضور 
مــداوم شــرکت های ایرانی در نمایشــگاه های 
چین اشــاره کرد و گفت: در ماه هــا و هفته های 
گذشــته اتاق بازرگانی ایران و چیــن مقدمات 
حضور تعداد زیــادی از شــرکت های ایرانی در 
نمایشــگاه های چینی را فراهم کرده و این روند 
تا پایان ســال جاری میلادی نیــز ادامه خواهد 
داشــت. همچنیــن در تیرمــاه و مردادماه نیز 
هیات های تجاری ایرانی با شــرکت های چینی 

مذاکرات مستقیمی انجام می دهند که می تواند 
به توســعه ســطح همکاری های دو طرف منجر 
شــود. با برپایــی نمایشــگاه  دائمــی کالاهای 
ایرانی و همچنین فعال کــردن پاویون ایران در 
 نمایشــگاه های چینی قطعا می توان به توســعه 

صادرات امیدوار بود.
حریری ادامه داد: برنامه ای را که ما در قالب اتاق 
بازرگانی مشــترک دنبال می کنیم افزایشی ۱.۵ 
برابری صادرات به چین در پنج سال آینده است 
و این هدف از دو طریق دنبال خواهد شد از سویی 
می توان کیفیت و ارزش کالاهای صادراتی مربوط 
به حوزه نفت پایه و معدنی را افزایش داد و از سویی 
دیگر با معرفی کالاهای ایرانی در نمایشگاه های 
دائمی می توان برای دیگــر کالاها از محصولات 
غذایی گرفته تا کالاهای دانش بنیان راهی جدید 

باز کرد.

رئیس انجمن سی ان جی کشور گفت: به دلیل کمبود 
تقاضا برای سوخت سی ان جی، حدود نیمی از ظرفیت 
عرضه جایگاه ها بلا استفاده مانده است. محسن جوهری 
گفت: با توجه به سرمایه گذاری دولت و بخش خصوصی 
در سال های گذشته برای احداث جایگاه ها و تبدیل 
ناوگان خودرو های بنزینی به دوگانه سوز، خوشبختانه 
در حال حاضر ظرفیت عرضه روزانه ۴۰ تا ۵۰ میلیون 
مترمکعب سی ان جی در کشور وجود دارد، اما به دلیل 
کمبود تقاضا برای سی ان جی، حدود نیمی از ظرفیت 

عرضه جایگاه ها بلا استفاده است.
رئیس انجمن سی ان جی کشور گفت: یکی از مهمترین 
دلایل کمبود تقاضایی که برای سی ان جی داریم، توقف 
تولید خودرو های دوگانه سوز توسط خودروسازان است 
که امیدواریم با حضور وزیر جدید صمت این مشکل در 
اسرع وقت حل شود. دومین دلیل ما هم عدم تحقق 
مصوبه شورای اقتصاد است که برای تحقق اهداف این 

مصوبه باید دلایل عدم تحقق آن مورد بررســی قرار 
بگیرد و موانع برطرف شود.

جوهری گفت: اکثر خودرو های دوگانه ســوز فعلی 
کشور نیز به نیاز به نوسازی مخزن سی ان جی دارند، اما 
به دلیل اینکه مالکان خودرو های دوگانه سوز از لحاظ 
مالی جزو دهک های پایینی جامعه هستند، توان خرید 
مخزن جدید را ندارند و اگر دولت برای تامین منابع مالی 
نوسازی مخازن فرسوده و منقضی شده خودرو های 
دوگانه ســوز اقدام نکند، باید شــاهد افزایش انفجار 

مخازن خودرو ها در جایگاه های سی ان جی باشیم.
او گفت: با توجه به شرایط فعلی کشور برای حل بحران 
مصرف بالای بنزین که در سال جاری موجب ناترازی 
شــده و همچنین بحران آلودگی هوا، سوخت ملی 
ســی ان جی به عنوان بهترین و ســریعترین راهکار 
در دسترس دولت هســت که عجیب است که دولت 
توجهی به این پتانسیل خوب در کشور ندارد. جوهری 

گفت: اگر ما بتوانیم از ظرفیت خالی جایگاه های سی 
ان جی استفاده کنیم، سالانه حدود ۱۰ میلیارد دلار 

برای کشور ارزآوری دارد.
وی افزود: وضعیت جایگاه های سی ان جی به دلیل حق 
العمل پایینی که در سال های گذشته گرفتند بحرانی 
است و قرار است هفته آینده در مجموعه دولت در مورد 
این موضوع تصمیم گیری شود. انتظار ما این است که 
دولت در این رابطه تصمیم درســتی بگیرد و بخشی 
از زیان انباشــته جایگاه داران که به دلیل حق العمل 
غیرمنصفانه و پایین سال های گذشته بوده جبران شود.
او گفــت: مهمتریــن دلیل وقفــه و کنــدی که در 
توســعه ســوخت ملــی ســی ان جی شــاهد آن 
هســتیم، نبــود یــک متولی قــوی دولتــی برای 
پیگیری رفــع موانع توســعه صنعت ســی ان جی 
 از طریــق تصمیم گیــران اصلــی حــوزه انــرژی 

کشور است.

مدیرکل دفتر آبزیان آب شــیرین سازمان شیلات 
ایران گفت: با تمهیدات اندیشیده شده توسط هیات 
مقررات زدایی، قفل توســعه ماهــی تیلاپیا در پنج 
استان کشور شکسته شــد. به گزارش وزارت جهاد 
کشــاورزی، »ســید قباد مکرمی« درباره وضعیت 
تولید تیلاپیا در کشور افزود: در ۱۴ سال اخیر ماهی 
تیلاپیا به کشــور وارد شــده و به صورت آزمایشی 
توسط همکاران مؤسســه تحقیقات علوم شیلاتی 
کشــور در حال تحقیق و بررســی اســت و از سال 
۱۳۹۷ پس از صدور مجوز توسط سازمان حفاظت 
محیط زیســت، پــرورش آن در پنج اســتان یزد، 

 سمنان، قم، خراسان جنوبی و رضوی توسط بخش 
خصوصی آغاز شد. مدیرکل دفتر آبزیان آب شیرین 
سازمان شیلات ایران با بیان اینکه در سال ۱۳۹۹ به 
دلیل مخالفت معاون وقت ســازمان محیط زیست، 
توسعه مزارع پرورشــی تیلاپیا متوقف شد، اظهار 
داشــت: با تمهیدات اندیشیده شــده توسط هیأت 
مقررات زدایی، قفل های توسعه این ماهی اررزشمند 
باز شــد و بدون هیچ محدودیتی در استان های یاد 
شــده در حال تولید اســت. وی درباره میزان تولید 
تیلاپیا در کشــور، ادامه داد: در سال ۱۴۰۰ نزدیک 
به ۷۳۰ تن و در ســال ۱۴۰۱ حدود ۸۴۰ تن از این 

گونه در چهار استان کشور تولید شد.مکرمی با اشاره 
به مخالفت هایی که در تولید ماهــی تیلاپیا وجود 
دارد، گفت: ایران در مقایسه با دیگر کشورها جزیره 
جدایی در تولید این گونه نیست و در حال حاضر در 
۱۴۴ کشور جهان پرورش این گونه وجود دارد و فقط 
در کشورهای خاص سردسیر از جمله اسکاندیناوی 
امکان پرورش این گونه نیست. وی، تیلاپیا را معروف 
به مرغ آبزی پروری در دنیا عنوان کرد و ادامه داد: هفته 
گذشته گزارشی در مجله های آبزی پروری جهانی 
داشتیم که این گونه در سیستم های مداربسته کشور 

سوئد نیز پرورش داده شده است.

معاون وزیر کار اعلام کرد که بررسی لایحه اصلاح 
قانون کار مراحل نهایی را در کمیسیون های دولت 
طی می کند و به زودی به مجلس می رود تا تبدیل 
به قانون شود.از زمان رواج قراردادهای کوتاه مدت 
در کارهای با ماهیت مســتمر زمینه برخی سوء 
اســتفاده ها از قانون به وجود آمد و موجب لطمه 
به امنیت شغلی کارگران شــد؛ به نحوی که طبق 
گزارش ها حدود ۹۰ درصد کارگران با قرارداد موقت 
در حال فعالیت هستند و امنیت شغلی به دغدغه ای 

مهم برای جامعه کارگری تبدیل شده است.
در همین راســتا، وزارت کار پیش نویس اصلاح 
موادی از قانون کار را به دولت ارســال و اصلاح 
موادی از قانون را پیشنهاد کرده است.به گفته وزیر 
کار قسمت هایی که به دســتورالعمل و مصوبات 
دولت نیاز باشد در چارچوب تصمیمات اتخاذ شده 
اصلاحات لازم انجام می گیرد و  آن بخش هایی که 
نیاز به ایجاد اصلاحات در قانون داشته، لوایح آن 
در وزارت کار آماده شده و مراحل پایانی خود را در 

کمیسیون های دولت طی می کند.
علی حسین رعیتی فرد - معاون روابط کار وزیر 
تعــاون،کار و رفــاه اجتماعی - اخیرا از ارســال 
اصلاحیه قانون کار به مجلــس در آینده نزدیک 
خبــر داده و گفته که" لایحه اصــلاح قانون کار 
در کمیســیون های دولت مراحل نهایی را طی 
می کند و به زودی به مجلس می رود تا تبدیل به 

قانون شود.”
وی گفته که سال ها بعد از تصویب قانون کار، هنوز 
بحث امنیت شغلی کارگران مطرح است و ما در 
جلسات مختلفی که نمایندگان کارگری این بحث 
را مطرح کردند تلاش کردیم با تشریک مساعی 

خود کارگران، کارفرمایان و اســاتید حوزه کار و 
مراکز مطالعاتی و پژوهشی بتوانیم اصلاحی از مواد 
قانون کار را به دولت پیشنهاد بدهیم تا در مراحل 

تصویب قرار بگیرد.
معاون وزیر کار با بیان اینکه پیشــنهاد ما قبل از 
هفته کارگر به دولت ارسال شده و در زمان حاضر 
در کمیســیون های دولت مراحل نهایی را طی 
می کند، ابراز امیدواری کرده که پس از گذراندن 
مراحل نهایی، لایحه اصلاح قانون کار به زودی به 

مجلس برود و تبدیل به قانون شود.
رعیتی فرد درعین حــال در خصوص مواد مورد 
بحث در اصلاحیه قانون کار گفت: در جلســات 
مختلف روی چند موضوع بحث داشتیم از جمله 
ماده ۷ قانون کار و دغدغــه ای که کارگران برای 
کارهایی داشتند که جنبه مستمر دارد ولی عموماً 
ممکن است قرارداد موقت برای آن نوشته شود و 
با اتفاق نظر همه کسانی که در جلسه بودند تاکید 
کردیم که مدت قرارداد موقت باید چهار ســال 

مشخص شود.
در روزهای اخیر وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی 
خروج لایحه اصلاح قانون کار از دستور کار دولت 
را رد کرد و گفت: موضوع اصلاح قانون کار در دولت 
در دست بررسی است و اصلاحاتی را در راستای 
سیاست های قانون کار مدنظر داریم که امیدواریم 

به نفع همه جامعه به خصوص کارگران باشد.
پیش تر نمایندگان تشکل های کارگری و فعالان 
حوزه کار از هرگونه اصلاح قانــون کار که منافع 
جامعه کارگری در آن لحاظ شده باشد استقبال 
و اعلام کرده بودند هرگونــه اصلاح در قانون کار 
باید در کمیسیونی تخصصی با حضور تشکل های 

کارگــری و کارفرمایی بررســی و چکش کاری 
شــود و پس از اعمال ســه جانبه گرایی و انجام 
اصلاحات مدنظــر کارگر و کارفرمــا و دولت به 
کمیســیون اجتماعی مجلس ارائه شود.فتح الله 
بیات - رئیس اتحادیه کارگران قراردادی و پیمانی 
امنیت شغلی را مهمترین دغدغه کارگران دانست 
و گفت: جامعــه کارگری از اقــدام مثبت دولت 
درباره ســاماندهی و اصــلاح قراردادهای موقت 

استقبال می کند.
وی تلاش وزارت کار برای ارتقای امنیت شــغلی 
کارگران را ارزشــمند دانســت و گفت: یکی از 
مباحث و موضوعات مهــم جامعه کارگری بحث 
امنیت شــغلی اســت که تحقق آن بــه اصلاح 
تبصره های یک و دو ماده ۷ قانون کار برمی گردد و 
جامعه کارگری از هر اصلاحی که به حفظ امنیت 
شغلی نیروی کار منجر شــود و درجهت منافع 

کارگر باشد استقبال می کند.
رئیس اتحادیه کارگــران قــراردادی و پیمانی 
اصلاح را به منزله بهبود دانست و گفت: در بحث 
اصلاح باید ســه جانبه و با بهره گیری از نظرات 
همه شــرکای اجتماعی اقدام کرد.اگر به صورت 
یکطرفه دنبال شود اصلاح نیست بلکه تغییر قانون 

بدون نظر ذینفعان آن است.
بسیاری از فعالان و کارشناسان حوزه کار بر این 
باورند که قانون کار با ۲۰۳ ماده و ۱۲۱ تبصره  خود 
باید تاثیرگذاری لازم را در بحث حمایت از کار و 
کارگر داشته باشد. به زعم آنها قانون کار از اصلاح 
و بازنگری مستثنی نیســت و می تواند نسبت به 
شرایط و گذر زمان و تغییر و تحولات روز جهان 

مورد بازنگری قرار گیرد.

وزارت بازرگانی و صنعت هند از رشد ۶ درصدی 
صادرات ایران به این کشور در چهار ماهه نخست 
۲۰۲۳ خبر داد و کل تجارت دو کشــور در این 
دوره را حــدود ۷۰۰ میلیــون دلار اعلام کرد. 
جدیدترین آمار منتشــر شده از ســوی وزارت 
بازرگانــی و صنعت هنــد نشــان می دهد کل 
مبادلات تجاری این کشور با ایران در چهار ماهه 
 نخست سال جاری میلادی به ۷۰۲ میلیون دلار

 رسیده است.
مبادلات تجاری ایران و هنــد در ماه های ژانویه 
تا آوریــل ۲۰۲۳ با افت ۱۹ درصدی نســبت به 
مدت مشابه ســال قبل مواجه شده است. ارزش 
تجارت دو کشــور در چهار ماهه نخســت سال 
۲۰۲۲ بالغ بر ۸۷۳ میلیون دلار اعلام شده بود. 
بر اســاس این گزارش کاهش مبادلات تجاری 
ایران و هند در چهار ماهه نخســت سال جاری 

میلادی ناشی از افت صادرات این کشور به ایران 
بوده اســت. صادرات هند به ایران در چهار ماهه 
نخســت ۲۰۲۳ با کاهش ۲۹ درصدی نســبت 
به مدت مشابه ســال قبل مواجه شده و به ۴۴۵ 
میلیون دلار رسیده اســت. هند در مدت مشابه 
 ســال قبل ۶۳۱ میلیون دلار کالا به ایران صادر 

کرده بود.
اما واردات هند از ایران در ماه های ژانویه تا آوریل 
سال جاری میلادی رشــد ۶ درصدی نسبت به 
مدت مشابه سال قبل داشــته و به ۲۵۷ میلیون 
دلار رسیده است. هند در ماه های ژانویه تا آوریل 
ســال قبل ۲۴۲ میلیــون دلار کالا از ایران وارد 

کرده بود. 
بر این اســاس تراز تجاری دو کشور در این دوره 
به میــزان ۱۸۸ میلیون دلار به نفــع هند بوده 
اســت. ایران طی ماه های اخیر بــا گلایه از تراز 

منفی بالای تجاری با هند خواســتار کاهش این 
رقم و متوازن تر شــدن تجارت میان دو کشــور 
شــده اســت که کاهش ۲۹ درصدی صادرات 
 هند به ایــران در چهار ماهــه ۲۰۲۳ در همین 

راستا بوده است.
برنج، میوه و چــای مهم ترین کالاهای صادراتی 
هند به ایران در چهار ماهه امســال بوده است. 
هند در ایــن دوره ۲۹۵ میلیــون دلار برنج، ۱۹ 
میلیون دلار میــوه و ۱۴ میلیــون دلار چای به 
ایران صادر کرده اســت. فرآورده هــای نفتی، 
مواد خام تولید رنگ و انــواع میوه نیز مهم ترین 
کالاهای وارداتــی هند از ایــران در چهار ماهه 
نخســت ۲۰۲۳ بوده اند. هنــد ۹۵ میلیون دلار 
فرآورده  نفتی، ۶۳ میلیــون دلار مواد خام تولید 
 رنگ و ۵۷ میلیون دلار میوه از ایران در این مدت 

وارد کرده است.

بر اســاس اعلام معاونت 
اشــتغال وزارت کار، در 
سال گذشــته بیش از یک 
میلیون و ۳۰۰ هزار فرصت 
شــغلی و خدمات اشتغال 
در ســامانه رصد ملی به ثبت رسیده است. سامانه 
ملی رصد اشتغال با هدف کســب اطلاعات دقیق 
از ورودی و خروجی های بازار کار و میزان اشتغال 
ایجادی راه اندازی شــده و از طریــق آن، عملکرد 

دســتگاه های اجرایی در حوزه اشتغال و شناسایی 
آمار بیکاران و شاغلان و فرصت های شغلی موجود 

مشخص می شود.
این سامانه هم اکنون روی سایت وزارت تعاون،کار 
و رفاه اجتماعی قرار دارد و آمار و اطلاعات مربوط به 
اشتغال هر دستگاه و تعداد شاغلان در سطح استانی 
و شهرستانی در آن بارگذاری می شود. فرصت های 
شــغلی موجود به طــور روزانه در ســامانه رصد 
می شوند تا ضمن در دسترس بودن اطلاعات، بهره 
برداری مطلوب از نتایج آمارگیری در برنامه ریزی ها 

و سیاست گذاری ها صورت گیرد.

سامانه رصد اشــتغال یکی از راهکارهایی است که 
دولت برای ساماندهی اشــتغال ایجاد کرده و افراد 
جویای کار می توانند با ثبت نام در سامانه درخواست 
خود را برای دریافت شغل مناسب اعلام کنند. در 
همین راستا محمود کریمی بیرانوند معاون توسعه 
کارآفرینی و اشتغال وزیر کار به تازگی جزئیاتی از 
وضعیت خدمات اشتغال ثبت  شده در سامانه ملی 
رصد اشتغال ارائه کرده و از ثبت یک میلیون و ۳۸۰ 
هزار فرصت شغلی و خدمات اشتغال در سامانه ملی 

رصد اشتغال در سال ۱۴۰۱ خبر داده است.
معاون اشتغال وزارت کار از ثبت یک میلیون و ۳۸۰ 

هزار فرصت شغلی و خدمات اشتغال در سامانه ملی 
رصد اشتغال طی سال ۱۴۰۱ خبر داد و گفت: بیش 
از ۳۰۰ هزار تماس با دریافــت  کنندگان خدمت 
گرفته شده و نظارت حضوری شامل نظارت میدانی 

بر بخشی از طرح ها به صورت تصادفی است.
به گفتــه وی، این تعداد فرصت شــغلی به تفکیک 
کد ملی در قالب تأمین مالی، صدور مجوز، آموزش 
مهارتی، کاریابی و تأمین زیرساخت و فناوری به ثبت 
رسیده و این آمار به وسیله رابطان دستگاه ها و نهادهای 
متولی ایجاد اشتغال به صورت بر خط و بر اساس کد 
ملی یکتا ثبت شده و به وسیله وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی در چندین ســطح مورد پایش قرار گرفته  
است. کریمی بیرانوند در عین حال از هدف گذاری 
ایجاد یک میلیون و ۱۰۰ هزار فرصت شغلی جدید در 
سال جاری برای ثبت در سامانه ملی رصد اشتغال خبر 
داد و گفت: این سامانه با هدف شفاف کردن ارائه آمار 
راه اندازی شده و ابزاری در اختیار همه دستگاه ها قرار 

داده که دائما خود را ارزیابی کنند.
در حال حاضر ســاز و کار نظارت بــر فرصت های 

شغلی در سامانه رصد بر سه فرایند نظارت پیامکی، 
تماس تلفنی و حضوری مبتنی اســت. در مرحله 
نظارت میدانی بر اشتغال ایجاد شده توسط وزارت 
کار علاوه بر بازدید حضوری از طرح اشتغال، مکان 
دقیق و اطلاعات کامل فرد با خدمات دریافت شده 
و ثبت شده، تطبیق داده می شود و اطلاعات سامانه 
به طور مستمر رصد و بررسی و نسبت به نظارت بر 
طرح ها سختگیری می شود تا هر موضوعی به اسم 

اشتغال ثبت نشود.
به گفته معاون اشــتغال وزارت کار، بیش از ۳۰۰ 
هزار تماس با دریافت کنندگان خدمت گرفته شده 
و نظارت حضوری شامل نظارت میدانی بر بخشی 
از طرح ها به صورت تصادفی اســت.صحت بیش از 
۷۱ درصد موارد شامل تعداد ۹۴۸ هزار و ۹۲ هزار 
فرصت شغلی به عنوان عملکرد ایجاد اشتغال دولت 
در بخش غیردولتی تایید شده و علاوه بر آن تعداد 

۱۲۲ هزار و ۷۳۱ مجوز شغل در بخش استخدامی 
کشور داده شــده و در مجموع بیش از یک میلیون 

فرصت شغلی در سال گذشنه ایجاد شده است.
بهمن ماه سال گذشته با دستور وزیر تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی قرارگاه نظارت میدانی بر طرح های 
اشــتغال اســتانی وزارت کار آغاز به کار کرد. آغاز 
به کار "قرارگاه اشــتغال" با هدف نظارت حضوری 
بر طرح های اشــتغال ثبت شده در ســامانه رصد 
صورت گرفت و بر همین اســاس وزیر تعاون،کارو 
رفاه اجتماعی امکان ورود به سامانه رصد اشتغال 
برای نمایندگان مجلس را به جهت شفافیت هرچه 
بیشــتر و تبیین اقدامات به مردم مورد تاکید قرار 
داد. فرصت های شــغلی موجود به طور روزانه در 
سامانه رصد می شــوند تا ضمن در دسترس بودن 
اطلاعات، بهره بــرداری مطلوب از نتایج آمارگیری 
در برنامه ریزی ها و سیاست گذاری ها صورت گیرد.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

ایجاد یک میلیون و ۱۰۰ هزار فرصت شغلی جدید هدف گذاری شد

رشد اشتغال پایدار بر بستر دانش بنیان

صادراتبهچین۱.۵ برابرمیشود

خالیماندننیمیازظرفیتجایگاههایسیانجیکشور

قفلتولیدتیلاپیادرپنجاستانکشورشکستهشد

اصلاحقانونکاردرمراحلپایانیبررسی

تجارت۷۰۰میلیوندلاریتهرانودهلینو

نقش دانش بنیان در اشتغال
حمید حاج اسماعیلی، کارشناس اقتصادی

امنیت شغلی در اثر ایجاد شرایط مطلوب اقتصادی، بهبود فضای اشتغال و توازن عرضه و تقاضا در بازار 
کار به وجود می آید. چنانچه فضای اشتغال کشور و شرایط کار بهبود یابد امنیت شغلی نیروی کار خود به 
خود تامین می شود. در همین راستا باید امنیت شغلی را در ایجاد شرایط اقتصادی مناسب و توسعه بازار 
کار جست و جو کنیم. اگر مشکلات در حوزه اقتصاد و بازار کار برطرف شود می تواند شرایط اقتصادی 

را برای کارگران بهتر و عرضه و تقاضا در بازار کار را متوازن کند.
اقتصاد دیجیتال در این زمینه می تواند راهگشا باشد. این فضا می تواند مزیت بزرگی برای ما ایجاد کند. 
فرصت های شغلی و مشاغل جدیدی که در دنیا در این زمینه مطرح است. اقتصاد دیجیتال در عمده 
کشورها سهم بالایی دارد و ارزش افزوده بســیاری ایجاد کرده است لذا در کشور ما که بیشتر مشاغل 
سنتی بوده می تواند یک فرصت مناسب باشد تا در این بخش مشاغل جدید را شناسایی کنیم و نرخ 

بیکاری را کاهش دهیم.
کســب و کارهای مجازی بر بســتر فضای مجازی و اینترنت شــکل می گیرند و به ایــن منظور باید 
زیرساخت ها را برای ورود مشــاغل جدید آماده کنیم زیرا چه بخواهیم چه نخواهیم به سمت مشاغل 
جدید خواهیم رفت. استفاده از فناوری و تکنولوژی جدید بهره وری را در کشور بالا می برد. متاسفانه 
بهره وری ما هم در حوزه نیروی انسانی و هم در سرمایه پایین است و باعث هدر رفت سرمایه های انسانی 
در کشور شده است. یکی از بحث های جدی این است که چگونه ارتقای بهره وری بدهیم و راهکار مناسب 
استفاده از تکنولوژی و فناوری های جدید و پلتفرم ها و فضای مجازی است که بتوانیم اقتصادمان را در 

بخش دیجیتال رشد بدهیم.
بخش قابل توجهی از سهم اشتغالزایی در سال های اخیر در بخش مشاغل آنلاین و اینترنتی است. جوانان 
بدون اینکه از دولت کمکی بگیرند، خودشان برای خودشان و اطرافیان شان شغلی درست کرده بودند 
و از طریق خلاقیت هم برای خود و هم برای جامعه ارزش افزوده ایجاد می کردند. در اقتصاد ایران سه 
بخش کشاورزی، خدمات و صنعت بار اصلی اشتغالزایی را به دوش می کشند. از میان این سه گانه بخش 
خدمات، بیش ترین سهم را در اشتغالزایی دارد؛ این اهمیت هم به دلیل آن است که اقتصاد ایران یک 
اقتصاد نفتی است و درآمدهای نفتی در آن تعیین کننده اســت. خدمات حدود ۵۰ درصد شاغلان را 

دربرمی گیرد، صنعت ۳۳ درصد و کشاورزی ۱۷ درصد این سهم را دارد.
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فناوری و 
اطلاعات

کاهش ۶ درصدی قیمت لپ تاپ، تبلت و پرینتر
به گفته رئیس اتحادیه فناوران رایانه تهران، تامین ارز و افزایش عرضه و همچنین کاهش 
نرخ ارز، باعث کاهش شش تا هفت درصدی قیمت انواع لپ تاپ، تبلت و پرینتر در هفته های 
اخیر شــده اســت. محمدرضا فرجی تهرانی با بیان اینکه هفته گذشته کاهش قیمت 
محسوسی در حوزه کالاهای آی تی در هفته های گذشته شاهد بودیم، اظهار کرد: قیمت 
کالاهای آی تی، عمدتا به نرخ ارز وابسته است. به گفته وی، خیلی از فعالان این حوزه حدود 
۱۰۰ روز منتظر تامین ارز بودند که بخشی از تقاضا هم اخیرا پرداخت شد. این اقدام منجر 
به افزایش عرضه کالا در بازار شد که بر قیمت اثر داشت. فرجی با بیان اینکه کاهش قیمت 
ارز بر وضعیت تقاضا در بازار نیز اثر دارد و منجر به ایجاد رکود می شود، تصریح کرد: در این 
شرایط تجار اولیه کالای خود را با سود یک تا دو درصدی می فروشند و همین موضوع باعث 
کاهش بیشتر قیمت کالاهای آی تی شد. به گفته رئیس اتحادیه فناوران رایانه تهران، در 
هفته های اخیر قیمت انواع لپ تاپ، تبلت و پرینتر، میانگین شش تا هفت درصد کاهش 
داشته است. همچنین در حال حاضر قیمت ارزان ترین لپ تاپ در بازار که در حد استفاده 

دانش آموزان است، حدود هشت میلیون و ۶۰۰ هزار تومان است.

ماجرای ۲ برابر شدن هزینه رجیستری آیفون چیست؟
دبیر انجمن واردکنندگان تلفن همراه، تبلت و لوازم جانبی با بیان اینکه افزایش قیمت 
آیفون مطرح نیســت و در قانون چیزی به عنوان هزینه رجیستری وجود ندارد، گفت: 
آنچه مطرح شده این است که سود بازرگانی تمام رویه ها به جز واردات تجاری دو برابر 
 شود که تاثیری بر قیمت ها در بازار ندارد، چرا که اساسا خرید و فروش کالای مسافری 

مجاز نیست.
عبقری درباره برخی اخبار منتشر شده از دو برابر شدن هزینه رجیستری آیفون توضیح 
داد: چند مسئله درباره واردات موبایل تداخل پیدا کرد، مجلس برای سال جاری مصوب 
کرد کلیه رویه های واردات، خارج از رویه تجاری، مشمول دو برابر هزینه واردات شود و این 
موضوع فقط مختص آیفون نیست. پس این موضوع جدیدی نیست  و فقط بعد از انتشار 
کتاب قانون تعرفه ها، اجرا شد. این قانون مربوط به سود بازرگانی کلیه کالاهای مسافری 
است و فقط مربوط به آیفون نیست. ضمن اینکه از ابتدا در طرح رجیستری مقرر شده بود 

هزینه رجیستری مسافری دو برابر هزینه تجاری باشد.
وی افزود: در اصل در رویه تجاری علاوه بر زمان بر بودن تامین ارز، مالیات بر ارزش افزوده 
و هزینه ای دیگر پرداخت می شود، اما موبایل مسافری به راحتی با هزینه و قیمت کمتر 
وارد می شــد. همچنین با وجود گذشت شش ســال از طرح رجیستری شاهد هستیم 
که موبایل های مسافری عملًا مسافری واقعی نیستند و بیش از ۷۰ درصد موبایل های 
مسافری، به صورت قاچاق وارد کشور می شود و با بهره مندی از معافیت های مسافری از 
سامانه استفاده می کند. تاکنون پرونده های تخلف بسیاری در حوزه پاسپورت، آژانس های 

هواپیمایی که کد در اختیار افراد قرار می دادند و غیره وجود داشته است.
دبیر انجمن واردکنندگان تلفن همراه با بیان اینکه طبق قانون کالای مسافری، کالای 
تجاری نیست و نباید خرید و فروش شود، تصریح کرد: با توجه به اینکه اکثر کالای مسافری 

از طریق قاچاق تامین می شود، اما با پوشش کالای مسافری در مغازه ها عرضه می شود.
وی با تاکید بر اینکه دو برابر بودن سود بازرگانی برای کالای مسافری به معنی افزایش 
قیمت آیفون نیست، تصریح کرد: در حال حاضر تا مدل ۱۳ آیفون به صورت تجاری به 
کشور وارد می شود که سود بازرگانی آن ۱۵ درصد بوده و هست و بازرگان هم هیچ افزایش 
قیمتی برای آن ندارد. به طور کلی واردات مسافری آیفون ۱۳ یا آیفون های قدیمی تر کم 
است و کمتر هم می شود، چراکه با وجود کالای تجاری و دارای گارانتی در کشور صرفه 

اقتصادی ندارد. بنابراین تا امروز بحث افزایش قیمت آیفون مطرح نیست.
دبیر انجمن واردکنندگان تلفن همراه، در کتاب تعرفه امسال سود بازرگانی در رویه تجاری 
برای موبایل زیر ۱۰۰ دلار معادل شــش درصد، ۱۰۰ تــا ۶۰۰ دلار چهار درصد و برای 
موبایل ۶۰۰ دلار به بالای ۱۵ درصد است. به طور کلی ما در قانون چیزی به عنوان هزینه 
رجیستری نداریم، بلکه بازرگان باید تعرفه گمرکی، سود بازرگانی و مالیات بر ارزش افزوده 

پرداخت کند تا موبایل رجیستر شود.
عبقری با بیان اینکه موضوع دیگر نامه ای اســت که انجمن یک ماه پیش به معاون اول 
رئیس جمهوری ارسال کرده، گفت: یکی از موضوعاتی که در این نامه مطرح شده بود، 
محروم بودن تجار و بازرگانان از واردات قانونی آیفون ۱۴ بود. تا اول اسفند سال قبل امکان 
واردات مسافری آیفون بوده، هرچند رجیستر نشده، اما بعد از این تاریخ به طور کلی هیچ 
وارداتی برای آیفون ۱۴ ثبت نشده است. این وضعیت باعث افزایش قاچاق موبایل به کشور 
شده و از طرف دیگر شاهد فرصت طلبی هایی هستیم. به طوری که برخی از فروشگاه ها 
یا سایت های فروش به مشتریان می گویند کد یا دستگاهی دارند که آیفون ۱۴ با آن کار 

می کند.
وی با بیان اینکه دولت هم در این مدت منفعتی از واردات آیفون ۱۴ نداشته، اظهار کرد: با 
توجه به این شرایط و تصمیم مجلس مبنی بر تعرفه ۱۵ درصدی برای موبایل های بالای 
۶۰۰ دلار، انجمن در این نامه تقاضا کرده مانند ترکیه، در راستای جلوگیری از سودجویی 
در بازار و واردات آیفون های ۱۲ و ۱۳ رفــرش و ریپک بی کیفیت، تعرفه واردات تجاری 

آیفون ۱۴ به بعد را ۲۵ درصد کند، اما اجازه واردات آن را بدهد.
دبیر انجمن واردکنندگان تلفن همراه با بیان اینکه اگر با این نامه موافقت شود هم بحث 
گرانی آیفون مطرح نیست، گفت: این موضوع برای آیفون ۱۴ به بعد مطرح هست که در 

اصل الان در بازار اجازه فروش ندارد و تاکنون به صورت قاچاق وارد شده است.

کمیته همکاری هــای علمی و فناوری ایــران و ونزوئلا 
راه اندازی می شود

کمیته مشترک همکاری های علمی و فناوری ایران و ونزوئلا در راستای همکاری فناورانه 
دو کشور راه اندازی می شــود. به گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری، مرکز تعاملات بین المللی علم و فناوری معاونت علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان جمهوری اسلامی ایران با »معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری بولیواری 
ونزوئلا« تفاهم نامه همکاری منعقد کردند. این تفاهم نامه بین گابریلا خمینس رامیرز 
معاون علمی و فناوری ریاست جمهوری ونزوئلا و دکتر امیرحسین میرآبادی رئیس مرکز 

تعاملات بین المللی علم و فناوری امضا شد.
هدف این تفاهم نامه ایجاد »مرکز نوآوری و فناوری مشترک ایران- ونزوئلا« و طراحی یک 
چهارچوب همکاری در زمینه های علمی، فناوری و نوآوری بر مبنای برابری، احترام متقابل 

و منفعت مشترک است.
تسهیل تبادلات دانش و فناوری، تحقیق و توسعه مشترک، توسعه بازار و تولید مشترک 
در ونزوئلا، همکاری متقابل در پارک های فناوری، برنامه های ویژه برای آموزش و تقویت 
استعدادهای ملی، رشــد پروژه های علمی، سرمایه گذاری های مخاطره پذیر مبتنی بر 
فناوری از اهداف مشترک بین دو کشور در مرکز نوآوری و فناوری ایران و ونزوئلا به شمار 

می رود.
فناوری اطلاعات و ارتباطات؛ هوش مصنوعی و مکاترونیک؛ پزشکی، تجهیزات پزشکی 
و آزمایشگاهی؛ فناوری زیستی؛ فناوری نانو؛ محیط زیست؛ فناوری حمل و نقل؛ صنعت 
نفت و گاز؛ سرمایه گذاری روی شرکت های دانش بنیان؛ سرمایه گذاری در شرکت های 
دانش بنیان؛ داروهای هسته ای؛ رادیولوژی؛ نهادهای زیستی زمینه های همکاری دو کشور 
هستند. در راستای برنامه ریزی، هماهنگی، نظارت و ارزیابی روند اجرایی سازی فعالیت های 

این تفاهم نامه کمیته مشترک برای همکاری های علمی و فناوری تشکیل می شود.
وظیفه کمیتــه مشــترک، ایجاد شــرایط ســازمانی، حقوقــی، فنــی و مالی لازم 
برای عملیاتی کــردن این تفاهم نامه اســت. کمیته مشــترک پروپــوزال طرح ها را 
آمــاده خواهد کرد و بــر هماهنگی جهت اجرای ایــن تفاهم نامه و نظــارت بر اجرای 
آن اهتمام خواهد ورزید. کمیته مشــترک می تواند جلســات خود را به طور متناوب 
 در جمهــوری بولیــواری ونزوئلا یا جمهوری اســلامی ایــران یا به صــورت مجازی

 برگزار کند.

اخبار

وزیــر ارتباطــات و فناوری 
اطلاعات در دیدار با دبیرکل 
ســازمان همکاری اقتصادی، 
اکو بر ضرورت توســعه روابط 
و همکاری هــای مشــترک 
کشورهای عضو در حوزه ارتباطات و فناوری اطلاعات 

تأکید کرد.
به گزارش وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات ، عیسی 
زارع پور، وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات، در آستانه 
اجلاس آتــی وزرای ارتباطــات و فنــاوری اطلاعات 
کشورهای عضو اکو به میزبانی جمهوری اسلامی ایران، 
در دفتر کار خود میزبان خسرو ناظری، دبیر کل سازمان 
 Economic Cooperation( همکاری اقتصــادی

Organization( اکو بود.
زارع پور در این دیدار بــا تأکید بر اینکــه ارتباطات و 
فناوری اطلاعات حوزه مهمی برای بسیاری از کشورها 
ازجمله کشورهای عضو اکو محســوب می شود گفت: 
جای خوشبختی دارد که کشورهای عضو در این حوزه 
پیشرفت های خوبی داشته اند. بااین وجود در این حوزه 
کشــورهای عضو هنوز همکاری های مشترک زیادی 
نداشته اند، هرچند زمینه همکاری های مشترک بسیاری 

در این حوزه وجود دارد.
وی با اشــاره به زمینه هــای همکاری های مشــترک 
کشورهای عضو در حوزه ارتباطات و فناوری اطلاعات 
گفت: شکل گیری بازارهای مشترک دیجیتال، با توجه 

به نزدیکی کشــورهای عضو، راه انــدازی پلتفرم های 
مشترک با توجه به زمینه های فرهنگی مشترک، توسعه 
زیرســاخت های ارتباطی و امنیت ســایبری ازجمله 
زمینه های است که کشورهای عضو می توانند با یکدیگر 

همکاری داشته باشند و روابط خود را توسعه دهند.
زارع پور افزود: در حوزه مواجه با پلتفرم های بین المللی 
و مسئولیت پذیر کردن آن ها که به یک خواسته جهانی 
تبدیل شــده اســت و یا موضوع حفاظت از کودکان و 
خانواده ها در فضای مجازی که ایــن نیز به یک نگرانی 
جهانی به ویژه در میان کشورهای اسلامی و کشورهایی 
که خانــواده در آن محوریت دارد تبدیل شــده از دیگر 
موضوعاتی است که کشــورهای عضو اکو می توانند در 

کنار هم اقدام به تدوین راهکارهای مشترک کنند.
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعــات ادامه داد: حتی در 
مجامع بین المللی هم می توانیم موضوعات موردعلاقه 
کشورهای عضو را در اتحادیه جهانی مخابرات )ITU( و یا 
سایر نهادهای بین المللی مرتبط دنبال کنیم. البته این 
نیازمند طرح مشترک و همکاری های مشترک است که 

تاکنون به این شکل وجود نداشته است.
زارع پور با تأکید دوباره بر وجود ظرفیت های همکاری 
مناســب در موضوعات مختلف مرتبط بــا ارتباطات و 
فناوری اطلاعات گفت: برای دســتیابی به نقشــه راه 
مناســب همکاری در این رابطه می توانیم برنامه ریزی 
کنیم. بر این اساس علاقه مند هستیم که این موضوعات 
را در نشســت آتی وزرای ارتباطات و فناوری اطلاعات 
کشــورهای عضو اکو مطرح و متعاقب آن با تشــکیل 
گروه های کاری مشــترک تا حصول نتیجــه آن ها را 

پیگیری کنیم.

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات افــزود: بنابراین من 
اجلاس آتی را فرصت خوبی می بینم که بتوانیم این مسیر 
را دنبال کنیم اگرچه لازمه آن حضور فعال کشورهای 
عضو در بالاترین ســطح در این اجلاس اســت. وی در 
پایان گفت: همکاری مشترک کشورهای عضو در حوزه 
ارتباطات و فناوری اطلاعــات می تواند منجر به تقویت 
اکو و تبدیل شدن این ســازمان به یک بلوک قدرتمند 
در مجامــع بین المللی برای تأمین منافع کشــورهای 

عضو شود.
خسرو ناظری دبیر کل تاجیکستانی سازمان همکاری 
اقتصادی، اکو نیز در این دیدار با تقدیر از ابتکار جمهوری 
اسلامی ایران برای میزبانی از ســومین اجلاس وزرای 
ارتباطات و فناوری اطلاعات کشورهای عضو اکو تأکید 

کرد کــه این اجــلاس می تواند زمینه هــای همکاری 
مشترک کشورهای عضو را تقویت کند.

وی با اشــاره به موضوعات مورداشــاره وزیر ارتباطات 
جمهوری اســلامی برای همکاری های مشترک گفت: 
موضوعات مورداشــاره برای همکاری مشترک نشان از 
اهمیت حوزه ارتباطات و فناوری اطلاعات دارد و امروز 
بیش از هر زمان دیگری نیازمند تعاملات گســترده در 

این حوزه هستیم.
دبیر کل اکو در پایان ابراز امیــدواری کرد که برگزاری 
موفق اجلاس آتی وزرای ارتباطات و فناوری اطلاعات 
کشــورهای عضو اکــو، این حــوزه اولویــت دار را نزد 
کشورهای عضو برای توسعه روابط و تعاملات برجسته تر 

کند.

زارع پور تاکید کرد؛

توسعه همکاری های مشترک ارتباطی کشورهای عضو اکو
News kasbokar@gmail.com

معاون وزیر نیرو در امور ســرمایه انسانی، تحقیقات و 
فناوری اطلاعات با اشــاره به این کــه بیکاری یکی از 
معضلات اساسی کشور اســت، اظهار داشت: شرکت 
های دانش بنیان می توانند ظرفیت های جدیدی برای 
اشــتغال زایی ایجاد کنند. مریم کارگر نجفی معاون 
وزیر نیرو در امور سرمایه انسانی، تحقیقات و فناوری 
اطلاعات در پاسخ به این سؤال که شرکت های دانش 
بنیان تا چه اندازه در ایجاد اشــتغال در کشــور موثر 
هستند، گفت: یکی از معضلات اساسی کشور ما بیکاری 
است. به همین جهت  یکی از اولویت های نهادها و دولت 

ایجاد اشتغال است.
معاون وزیر نیرو در امور ســرمایه انســانی، تحقیقات 
 و فناوری اطلاعــات با بیــان اینکه در حــال حاضر 
بخش های دولتی و غیر دولتی تا حدود زیادی اشباع 

شده اند، عنوان کرد: عملا در این بخش ها ظرفیتی برای 
ایجاد اشتغال وجود ندارد. در چنین شرایطی آنچه می 
تواند ظرفیت جدید ایجاد کند، بحث نوآوری، خلاقیت 
و ایده های جدید است. نوآوری و ایده های جدید هم 

اکثرا در قالب شرکت های دانش بنیان ممکن است.
وی تصریح کرد: دولت در سال گذشته که به نام دانش 
بنیان نامگذاری شده بود، اقدامات خوبی انجام داد. در 
این راستا آیین نامه های خاصی برای اکثر دستگاه ها 
ابلاغ شــده که آیین نامه های حمایتی از شرکت های 

دانش بنیان بود.
کارگر نجفی با اشاره به اینکه وزارت نیرو دومین دستگاهی 
بود که مصوبه هیات وزیران در خصوص آیین نامه حمایت از 
شرکت های دانش بنیان را دریافت کرد، افزود: در این زمینه 
آیین نامه ما دو بخش داشت. در بخش نخست زیرساخت 

های لازم برای ایجاد شرکت های دانش بنیان و حمایت 
از آنها فراهم شــد مثل بحث پارک های فناوری، کارخانه 
نوآوری و پردیس هایی که در بخش های مختلف ایجاد شد. 
بخش دوم آیین نامه مربوط به طرح های خاصی با عنوان 
طرح های پیشران در حوزه آب و برق بود. در حقیقت این 
طرح ها باید توسط شرکت های دانش بنیان انجام شود که 

اعتباراتش توسط وزارت نیرو تامین می شود.
معاون وزیر نیرو در امور ســرمایه انســانی، تحقیقات 
و فناوری اطلاعات اظهار داشــت: آیین نامه ما امتیاز 
خاصی نسبت به سایر دستگاه ها داشت. منابع مالی هم 
در آیین نامه ما دیده شده بود. حمایت هایی که هم از 
طریق تسهیلات صندوق پژوهش صنعت آب و برق و هم 
از اعتبارات در قالب صندوق نو آوری و شکوفایی ریاست 

جمهوری تامین شد.

وی درباره تاثیر شــرکت های دانش بنیان در توسعه 
اقتصــادی مناطق محــروم بیان کرد: اثــری که این 
شرکت ها در رونق اقتصادی دارند در سطح منطقه ای، 
استانی و کشوری است. در ســطح منطقه ای فعالیت 
های ما بیشتر است به دلیل اینکه ما در سطح مناطق، 
دانشگاه ها و موسسات آموزشی را داریم و نخبگانی هم 
در آن مناطق مستقر هســتند. بیشتر نخبگانی که در 
مناطق محروم هســتند تمایلی به کار در استان های 
دیگر حتی اســتان های بزرگ ندارند. فضای اشتغال 
برای آنها در سطح شرکت های دانش بنیان وجود دارد. 
معاون وزیر نیرو در امور ســرمایه انسانی، تحقیقات و 
فناوری اطلاعات خاطر نشان کرد: در وزارت نیرو وظیفه 
داریم که زیر ساخت های لازم  آب و برق برای فعالیت 

های شرکت های دانش بنیان را فراهم کنیم.

گوگل از سوی رگولاتورهای ضد انحصارطلبی اتحادیه 
اروپا متهم شده است از شیوه های ضد رقابتی در کسب 
و کار تبلیغات دیجیتالی خود استفاده می کند و ممکن 
است مجبور شود بخشی از این کسب و کار را برای رفع 

نگرانی آنها، بفروشد.
در جدیدتریــن درگیری با رگولاتورهــای اروپایی در 
خصــوص بزرگترین منبع درآمدش، ریســک بالایی 
بــرای گــوگل وجــود دارد. کســب و کار تبلیغات 
دیجیتالی ســهم ۷۹ درصــدی در کل درآمد گوگل 
در ســال ۲۰۲۲ داشــت. درآمــد تبلیغاتی ســال 
۲۰۲۲ گوگل شــامل خدمات جســتجو، جی میل، 

گوگل پلی، گوگل مپس، تبلیغــات یوتیوب، گوگل ادَ 
 منیجر، ادَ ماب و ادَ ســنس، بــه ۲۲۴.۵ میلیارد دلار

 بالغ شد.
کمیسیون اروپا دو سال پس از گشــایش تحقیقات، 
اتهامات خود علیه گوگل را در یک بیانیه اعتراضی اعلام 
کرد. مارگارت وســتاگر، کمیسیونر ضد انحصارطلبی 
اتحادیه اروپا گفت: گوگل ممکن است بخشی از کسب 
و کار تبلیغات دیجیتالی خود را بفروشد زیرا یک راه کار 
رفتاری، بعید اســت در متوقف کردن شیوه های ضد 

انحصارطلبی این شــرکت موثر واقع شــود. این مقام 
اروپایی گفت: البته می دانم که ایــن یک بیانیه قوی 
است اما منعکس کننده ماهیت بازارها و نحوه کارکرد 
آنهاست و به همین دلیل، به نظر می رسد تعهد رفتاری، 
جای بحث نــدارد. وی افزود: اتحادیــه اروپا همکاری 
نزدیکی با مقامات ضد انحصارطلبی در آمریکا و انگلیس 

داشته است.
کمیسیون اعلام کرد که با رفتار گوگل که به خدمات 
فناوری تبلیغات آنلاین خود به ضرر فراهم کنندگان 

رقیب خدمات فنــاوری تبلیغاتــی، اولویت می دهد، 
مشــکل دارد. گــوگل از ســال ۲۰۱۴ از نفــوذ خود 

سوءاستفاده کرده است.
طبق اعلام شرکت تحقیقات بازار اینسایدر ایتلیجنس، 
گوگل برترین پلتفرم تبلیغــات دیجیتالی جهان بوده 
و ۲۸ درصد ســهم از درآمد تبلیغــات جهانی دارد. بر 
اســاس گزارش رویترز، یک منبــع آگاه گفت: گوگل 
ســه ماه پس از گشوده شــدن این پرونده تحقیقات، 
تلاش کــرد ایــن قضیــه را حــل  وفصل کنــد اما 
 رگولاتورها از روند آهسته و عدم امتیازات قابل توجه،

 عصبانی شدند.

مدیرکل بورس و اعزام دانشجویان با بیان اینکه سال گذشته 
۵۵۰ دانشجو از بورسیه های داخل کشور و دانشگاه های سایر 
کشورها و همچنین فرصت های مطالعاتی کوتاه مدت استفاده 
کردند، گفت: امسال نیز هیچ محدودیتی برای اعزام دانشجویان 
به بورسیه ها و فرصت های مطالعاتی خارج از کشور و همچنین 

استفاده از بورس های کوتاه مدت داخلی نداریم.
 محمد مســعودی درباره انواع بورس های داخلی و خارجی 
توضیح داد: دو نوع بورسیه داریم؛ یک نوع بورسیه دولت ها 
است که از سوی سایر کشورها به دانشجویان اعطا می شود 
و نوع دیگر بورسیه دانشگاه های داخلی است که دانشجویان 
می توانند با استفاده از آن بخشی از پروژه های تحقیقاتی خود 

را در یکی از دانشگاه های داخلی منتخب خود انجام دهند.
مدیرکل بورس و اعزام دانشجویان سازمان امور دانشجویان 
اظهار داشت: بورس هایی از کشورهای مختلف داریم که به 
فراخور آنها را اعلام می کنیم مانند بورس مجارستان، چین 
و مالزی و مکزیک که به تازگی اعلام شد. مسعودی افزود: 
در طول سال از طرف اداره کل بورس، بورس های مختلف 
به دانشگاه ها اعلام می شــود، بورس های دیگری هم داریم 
که توسط وزیر علوم یا رئیس ســازمان امور دانشجویان در 
نشست خبری که قرار اســت به زودی برگزار شود، اطلاع 
رسانی می شود. اینها بورسیه هایی هستند که از طرف دولت 

جمهوری اسلامی اعلام می شود.
مدیرکل بورس و اعزام دانشــجویان در خصوص بورســیه 
دانشجویان ایرانی در روسیه نیز گفت: در بحث بورس روسیه 
مذاکراتی با برخی از دانشگاه های این کشور در حال انجام 
است که در صورت نهایی شدن رسانه ای می شود. مسعودی 
درباره شرایط اعطای بورسیه های داخلی گفت: دانشجویان 
تمام مقاطع تحصیلی از کاردانی تا دکتری و در تمام رشته ها 
می توانند از بورسیه های دانشگاه های کشور استفاده کنند. 
وی افزود: حتی فرصت های مطالعاتی خارج از کشور نیز به 
تمام دانشجویان دکتری تعلق می گیرد اما شرط آن این است 
که در یک دانشگاه معتبر کارهای تحقیقاتی را انجام دهند و 

به لحاظ علمی دانشگاه مورد نظر سطح بالایی داشته باشد.
مسعودی شرط دیگر برای اعطای فرصت های مطالعاتی را، 
مفید بودن موضوع مطالعاتی برای کشور دانست و گفت: این 
فرصت مطالعاتی به موضوعاتی داده می شود که برای کشور 
مفید باشد و بتواند گره ای از مشکلات جامعه را باز کند. وی 
افزود: از کسانی که بورســیه می شوند، دو برابر زمان بورس 

تعهد خدمت گرفته می شود یعنی کسی که ۶ ماه فرصت 
مطالعاتی می گیرد، دو برابر آن فرصت، موظف است دانش و 

تجربه کسب کرده خود را به داخل کشور منتقل کند.
مدیرکل بورس و اعزام دانشــجویان با تاکید بر اینکه هیچ 
مشکلی مالی و محدودیتی برای اعطای فرصت های مطالعاتی 
کوتاه مدت نداریم و به صورت نامحدود می توانیم دانشجویان 
متقاضی را به دانشگاه های سایر کشورها اعزام کنیم، گفت: 
این فرصت مطالعاتی کوتاه مدت ۶ ماهه برای دکتری است 
و برای آن اعتبار مالی تا سقف ۳۰۰ میلیون تومان پرداخت 
می شود. این فرصت مطالعاتی برای همه دانشجویان دکتری 
در همه رشته ها است و هیچ محدودیتی در این زمینه نداریم.

مســعودی در ادامه در خصوص بورسیه های دانشگاه های 
داخل کشور نیز توضیحاتی ارائه کرد؛ وی ا بیان اینکه بورسیه 
کوتاه مدت برای داخل کشور هم داریم تا دانشجویان دکتری 
بتوانند قسمتی از کار تحقیقاتی خود را در دانشگاه های داخلی 
انجام دهند، افزود: به عنوان مثال دانشجوی دانشگاه تهران 
می تواند بخشی از فرصت مطالعاتی خود را در دانشگاه تبریز 

یا سایر دانشگاه ها انجام دهد و در واقع از امکانات دانشگاه های 
دیگر استفاده کند. وی ادامه داد: این بورسیه سه ماهه، ۶ ماهه 
و ۹ ماهه است و دانشجویان متقاضی استفاده از این بورس 
داخلی می توانند حداکثر تا یک ســال تحصیلی برای این 

منظور در دانشگاه های دیگر حضور داشته باشند.
مدیرکل بورس و اعزام دانشجویان سازمان امور دانشجویان گفت: 
ر بورسیه داخلی علاوه بر هزینه خوابگاه و غذا، به دانشجویان تا 
سقف چهار میلیون تومان در ماه مقرری داده می شود. همچنین 
مبلغی را هم به استاد میزبان پرداخت می شود و یک پژوهانه هم 
به دانشگاه میزبان داده می شود که جمعاً برای یک بورسیه داخلی 

۹ ماهه ۷۰ میلیون تومان هزینه می شود.
مســعودی در خصوص اینکه بورس هــای داخلی به کدام 
دانشجویان و کدام رشــته ها تعلق می گیرد نیز تاکید کرد: 
بورسیه داخلی به همه رشته ها و همه دانشجویان متقاضی 
داده می شود و شرایط ســختی برای آن نداریم. وی با بیان 
اینکه در سال ۱۴۰۱، تعداد ۵۵۰ نفر از بورسیه های کوتاه 
مدت داخلی و خارجی استفاده کردند، گفت: از این تعداد 
۳۰۰ نفر از بورســیه خارجی و ۲۵۰ نفر از بورسیه داخلی 
استفاده کردند و برای امسال هم مشکلی برای بورسیه نداریم. 
حتی اگر چند هزار نفر هم تقاضا بدهند مشکل و محدودیتی 

برای بورسیه کوتاه مدت نداریم.

دبیر ستاد توسعه علوم و فناوری های شناختی معاونت 
علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری 
تاکید کرد: فرصتی که علم و فناوری در اختیار توسعه، 
ایجاد اشتغال و مهارت آموزی قرار می دهد یک فرصت 
بدون رقیب اســت، ما ناگزیر هســتیم برای توسعه و 

پیشرفت از ظرفیت علم و فناوری استفاده کنیم.
به گزارش معاونــت علمی، فنــاوری و اقتصاد دانش 

بنیان ریاســت جمهوری، محمد مهدوی در حاشیه 
بازدید از نمایشگاه فناوری ها و محصولات محرومیت 
زدا )آبادیران( درمورد نقش شرکت های دانش بنیان 
در ایجاد اشتغال در کشــور گفت: البته توسعه همراه 
با انتقال و ایجــاد ثروت و توســعه اجتماعی و امنیت 

پایدار است.
وی با بیان اینکه شــرکت های دانش بنیان می توانند 

نقش مؤثری در محرومیت زدایی مناطق محروم داشته 
باشــند، تصریح کرد: رویکردی که باید در حوزه علم و 
فناوری داشته باشیم، این است که ببینیم ظرفیت های 
هر بخش از کشــور را چگونه می توانیم فعال کنیم تا 
ظرفیت هــای در اختیار به طور بهینــه به خلق ثروت 

بیانجامد.
دبیر ستاد راهبردی توسعه علوم و فناوری های شناختی 

ادامه داد: بخشی از این ظرفیت ها، ویژگی های افراد ساکن 
در مناطق محروم و فعالیت های ذهنی آنها و همچنین زیر 
ساخت های آن منطقه است. هر دو مورد با به کار گیری 
علم و فناوری و دانش محقق می شود. مهدوی، همکاری 
نهادهای مختلف با شرکت های دانش بنیان را ضروری 
دانست و افزود: ما مجموعه ای از بردارها داریم که کنار هم 

می توانند همگرا، همسو و هدفمند باشند.

ظرفیت های جدید دانش بنیانها برای اشتغال زایی

پردرآمدترین کسب و کار گوگل در خطر تجزیه 

اعطای حمایت های مالی تا سقف ۳۰۰ میلیون

امکان استفاده همه دانشجویان از بورسیه ها فراهم است

علم و فناوری فرصت بی رقیبی برای اشتغال است
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سبکزندگي

حــدود ۵۰ درصــد از ۷۴ هــزار نفر 
بي ســواد در ســنين ۱۰ تا ۲۰ سال 
آموزش پذير نيســتند. علي باقرزاده، 
رئيس سازمان نهضت سوادآموزي با 
بيان اين مطلب درباره طرح »آموزش 
بي سوادان توسط اعضاي خانواده« گفت: اين طرح هم اكنون 
در حال اجراست، اما در زمينه پرداخت هزينه هايي كه براي 
آموزش دهندگان در نظر گرفته شده بود، هنوز مجوزي نداريم 
و طرح در نوبت تصويب در كميسيون اجتماعي دولت و تامين 
اعتبار است. وي ادامه داد: البته در حال حاضر با افرادي كه در 
حال آموزش به عضو بي سواد خانواده خود هستند، قراردادي 
منعقد كرده ايم و هزينه را پس از تصويــب و تامين اعتبار به 
آموزش دهندگان پرداخــت خواهيم كرد. رئيس ســازمان 
نهضت سواد آموزي با اشاره به اينكه اين يك طرح خاص براي 
ما محسوب مي شــود، اظهار داشــت: زيرا مي خواهيم رابطه 
آموزش دهنده و آموزش گيرنده از جنس خانواده باشد تا شاهد 
تقويت حضور سوادآموزان و اســتمرار يادگيري آنها در غالب 

مراودات خانوادگي باشيم. 
باقرزاده با اشــاره به اينكــه حدود ۶۰۰ هزار عضــو خانواده 
دانش آموزان خود را بي ســواد اطلاق كرده اند، تصريح كرد: 
در مرحله پالايش بخشي از اين افراد به دليل »آموزش ناپذير 
بودن« حذف و بخشي ديگر به دليل »فوت« از گردونه خارج 
شدند. بخشي هم با ارائه مدرك تحصيلي خود را باسواد اعلام 

كردند. 
 وي بــا بيــان اينكــه از ۶۰۰ هزار نفــر، بي ســوادي ۶۵ تا

 ۷۵ درصد تاييد شــده است، خاطرنشــان كرد: از اين تعداد 
تاكنون حدود ۱۲۰ هزار نفر تحت پوشش قرار گرفته اند. 

رئيس ســازمان نهضــت ســوادآموزي ادامــه داد: فرايند 
باســوادي اين افراد از زمــان ثبت نــام و اغلــب از مهرماه 
ســال جاري آغاز شــده و حداقل ۵ ماه زمان نياز اســت تا 
وارد مرحله ارزشــيابي پاياني شــوند. معــاون وزير آموزش 
 و پرورش در پاســخ به اين ســوال كه آيا بي ســوادي ۱۰ تا
 ۲۰ ساله ها در كشور تا پايان سال تحصيلي ۹۴-۹3 ريشه كن 
مي شود، گفت: براســاس آمار سال گذشــته، از ۷۴ هزار نفر 
بي ســواد در ســنين ۱۰ تا ۲۰ ســال حدود ۵۰ درصد آنها 
آموزش پذير نيستند. وي افزود: از ۷۴ هزار نفر، تعدادي فوتي 
داشتيم و برخي نيز اعلام باسوادي كردند، تعدادي هم محل 

سكونت شــان تغيير كرده و آدرس دقيقي از آنها وجود ندارد. 
برخي هم از بهزيستي گواهي دارند كه نشان از كم بودن توان 
ذهني يا چندمعلوليتي آنها دارد. باقرزاده با بيان اينكه حدود 
۲۰ هزار نفر از افراد ۱۰ تا ۲۰ ساله  شناسايي شده اند، عنوان 
كرد: حدود ۸ هزار نفر ثبت نام شدند و مابقي نيز تا پايان سال 

تحصيلي براي ثبت نام فرصت دارند. 

مهر تاييد بر روند كند سوادآموزي در كشور
معاون وزير آموزش و پرورش در پاســخ به اين ســوال كه آيا 
با اين موضوع موافق هستيد كه روند باســوادي در كشور به 
كندي پيش مي رود، گفت: بله موافقم اما اين موضوع، ذات كار 
سوادآموزي است. به طور مثال برخي از كشورها ۱3۰ سال با 
بي سوادي مبارزه كرده اند اما هنوز به طور كامل موفق نشده اند. 
به گزارش ايلنا، باقرزاده ادامــه داد: از طرف ديگر افرادي كه 
بي سواد هســتند، متاســفانه از نظر آمادگي ذهني و شرايط 
اجتماعي و اقتصادي در وضعيت متعادلي قرار ندارد؛ بنابراين 
آموزش به اين افراد پرهزينه، زمانبر و دشــوار است؛ در حالي 
كه در شــرايطي الزامي براي حضــور اين افــراد نداريم و ما 
از آنها خواهش مي كنيــم كه بيايند. وي خاطرنشــان كرد: 
آثار خسارات بي ســوادي توسط رســانه ها بايد اعلام شود و 
به گونه اي باشــد كه باســوادان به محض برخورد با يك فرد 
بي ســواد او را به سمت ســوادآموزي ســوق دهند. باقرزاده 
بازگشت تازه باســوادان به بي ســوادي را از ديگر مشكلات 
پيش روي ســوادآموزي عنــوان كرد و گفت: متاســفانه در 
كشور كتاب هاي ســاده و كاربردي در اختيار افرادي كه تازه 
باسواد مي شــوند، قرار نمي گيرد و ناشــران هم به فكر توليد 
كتابي بــراي اين افــراد نيفتاده اند. رئيس ســازمان نهضت 
ســوادآموزي بيان كرد: عمده كتاب هايي كه در حال حاضر 
توليد مي شود يا از جنس كودكان و نوجوان است يا از جنس 
 افراد باسواد و تحصيلكرده. بايد براي عده قابل توجهي از افراد 
 »كــم ســواد« كتــاب مربــوط بــه ايــن قشــر تهيــه و

 توليد شود. 
وي با تاكيد بر اينكه نتايج سرشــماري براي كار سوادآموزي 
قابل اســتفاده نيســت، اظهار داشــت: مبناي سرشماري، 
خوداظهاري است و يك فردي ممكن است در يك سرشماري 
بگويد، باسواد است و درسرشــماري ديگري خود را بي سواد 

اطلاق مي كند. 

 ۵۰ درصد بي سوادان ۱۰ تا ۲۰ ساله  آموزش پذير نيستند

طرحآموزشبيسواداندرانتظارتاميناعتبار

بيمارستان هاي كشور در خوشبينانه ترين 
حالت حدود۲۰ هزار تخت مراقبت هاي 
ويژه كم دارنــد. درحال حاضر تخت هاي 
مراقبت هاي ويژه ازنظر تعداد استاندارد، 
فقط در حد 3۰ درصد نيازهاي كشور  را 

تامين كرده است. 
 كمبود تخت مراقبت هاي ويژه از جمله چالش هاي وزارت بهداشت 
و حوزه درمان دركشور است. مسئولان اين حوزه تاكنون چندين بار 

نسبت به ضعف سيستم درمان كشور در اين زمينه هشدار داده اند. 
روز گذشته رئيس سازمان نظام پزشكي با تاكيد بر اينكه درصورت 
توجه به بخش مراقبت هاي ويژه مي توان حدود ۲۸ درصد ميزان مرگ 
و مير در اين بخش را كاهش داد، بار ديگــر از كمبود۲۰ هزار تخت 

مراقبت هاي ويژه در كشور خبر داد. 
عليرضا زالي، در دومين كنگــره بين المللي مراقبت هاي ويژه كه در 
سالن همايش هاي كتابخانه ملي برگزار شد، با بيان اينكه امروز بيش 
از هر زمان ديگري نيازمند بازشناســي رشته هاي مراقبت هاي ويژه 
هســتيم، گفت: هرچه تاخير در اين رشته براي خدمات دهي ايجاد 

شود، مشكلات زيادي را در كشور ايجاد خواهد كرد. 
وي ادامه داد: اين تخصص براساس يك ديدگاه جامعه نگر به درمان هاي 
ديگر ايجاد شده كه ارائه نوعي خدمات جامع را در بر مي گيرد. ثابت 
شده كه هركجا مديريت به يك تيم متخصص تحت عنوان مراقبت هاي 
ويژه واگذار شده، ميزان مرگ و مير كاهش يافته است. درحال حاضر 
يك و نيم درصد مرگ و ميرها در كشور در بخش هاي مراقبت هاي ويژه 
اتفاق مي افتد. اين درحالي است كه با توجه ويژه به اين بخش، مي توان 
حدود ۱۶ تا ۲۸ درصد ميزان مرگ و ميرها در اين بخش را كاهش داد. 
رئيس سازمان نظام پزشكي با بيان اينكه توجه به مراقبت هاي ويژه، 
منافع زيادي براي جامعه دارد و با ايجاد بخش هاي مراقبت هاي ويژه 
و استقرار متخصص اين رشته در آنها مي توان از ميزان مرگ و ميرها 
كاست، اظهار كرد: شرايط آينده كشــور ما به گونه اي است كه نياز 
ما به مراقبت هاي ويژه رو به افزايش اســت. سالمند شدن جمعيت 
يكي از عواملي است كه نياز ما را به اينگونه مراقبت ها افزايش مي دهد. 
همچنين از ديگر عوامل مي توان به تغيير سيماي بيماري ها در كشور 
اشاره كرد. يعني سيماي بيماري ها در كشور ما تغيير كرده است؛ مثل 
بروز بيماري هاي قلبي و عروقي كه اين بيماري علاوه بر قلب و عروق 
ديگر ارگان هاي بدن را نيز درگير مي كند و بنابراين نياز به مراقبت هاي 

ويژه را افزايش مي دهد. 

  سالانه 85 هزار سرطان جديد
زالي تغيير فرآيند سرطان ها در كشــور را از ديگر عوامل نياز ويژه به 
بخش هاي مراقبت هاي ويژه دانست و گفت: پيش بيني مي شود كه هر 
ساله ۸۵ هزار مورد جديد سرطان در كشور داشته باشيم كه براساس 
اين پيش بيني و با نگاهي آينده نگرانــه بايد طرح جديدي بر بخش 
مراقبت هاي ويژه داشته باشيم. عامل ديگر افزايش نياز ما در كشور 
به بخش هاي مراقبت هاي ويژه حوادث ترافيكي است، چراكه درمان 
و نگهداري افراد آسيب ديده از اين حوادث در بخش هاي آي سي يو و 

مراقبت هاي ويژه انجام مي گيرد.

   نياز به متخصص مراقبت هاي ويژه 
وي با تاكيد بر اينكه نياز ما به متخصص مراقبت هاي ويژه در سال هاي 
آينده افزايش مي يابد، گفت: بايد تمهيداتي در اين زمينه سنجيده شود 
كه يكي از اين تمهيدات، تجهيز مراكز مراقبت هاي ويژه به فناوري هاي 
جديد و نياز به بازسازي فناوري هاي اين بخش است. تجهيزاتي كه در 
بخش هاي مراقبت هاي ويژه درنظر گرفته مي شود، با ساير بخش ها 
تفاوت دارد زيرا علاوه بر كميت و تعداد آنها، كيفيت آنها نيز مهم است. 
نكته دوم بحث تغيير نگرش فرآيندهاي ساختاري در مجموعه هاي 
درماني ماست كه در گذشته از يك نگاه سنتي نشات مي گرفت اما 

امروزه بخش مراقبت هاي ويژه نياز به سيستم هاي جديد دارد. 
زالي با بيان اينكه مساله مهم ديگر در زمينه رشته هاي مراقبت هاي 

ويژه در نيروي انســاني اســت، تصريح كرد: مــا در زمينه نيروي 
انســاني به تربيت فــوق تخصــص در بخش هــاي مراقبت هاي 
ويژه نيــاز داريــم. درحال حاضر ما با دو مشــكل مواجه هســتيم 
كه يكي از مشــكلات ما ازنظر كمي و به لحاظ تعداد تخت اســت. 
تعداد تخت هاي ما در كشــور از حد اســتاندارد پايين تر اســت. به 
 صورتي كه اگر همه تخت ها را حســاب كنيم، چيزي حدود ۱۵ تا
 ۲۰ هــزار تخت مراقبت هــاي ويژه نيــاز داريم و درحــال حاضر 
تنها حدود ۵ هــزار تخــت در اين بخش هــا داريم كــه با كمك 
وزارت بهداشــت در ســال آينــده ۱۵۰۰ تخــت به تعــداد آنها 
 اضافه خواهد شــد. بــا اين وجــود3۰ درصــد نياز مــا به تخت 

تامين مي شود. 

  كيفيت تخت ها ؛ دومين چالش
رئيس ســازمان نظام پزشــكي افــزود: مشــكل ديگر مــا از نظر 
كيفيت تخت هاســت. تخت هاي ما از نظر كيفي اســتاندارد نبوده 
و ما در بخــش مراقبت هاي ويژه نگاهــي انتزاعي داريــم كه بايد 
 اين نگاه تصحيح شــود  زيرا بخش مراقبت هــاي ويژه بك آپ يك 

بيمارستان است. 
وي با تاكيد بر ساماندهي تعرفه هاي مراقبت هاي ويژه گفت: ساماندهي 
تعرفه هاي اين رشته بحث انتفاع يك گروه خاص نيست و سازمان هاي 
بيمه گر بايد ورود جدي به اين رشته داشته باشند. چراكه توجه به اين 
بخش از منظر اقتصادي نيز قابل دفاع است به اين صورت كه توجه به 

آن عوارض ناشي از بيماري ها و مرگ و ميرها را كاهش مي دهد. 

زالي در بخش ديگري از سخنانش گفت: در رشته مراقبت هاي ويژه 
به دليل ماهيت فوق تخصصي آن افراد بسياري  مهارت هاي عمومي 
را در آن كسب مي كنند و بعد وارد آن مي شوند. اين درحالي است كه 
زماني كه متخصصان ما وارد بخش مراقبت هاي ويژه مي شوند درآمد 

آنها كاهش مي يابد. . 
رئيس ســازمان نظــام پزشــكي در پايــان تاكيد كــرد: بنابراين 
در ســال هاي آتي نيــاز ما بــه بخــش مراقبت هاي ويــژه چه به 
لحاظ كمــي و چه بــه لحاظ كيفــي افزايــش خواهــد يافت و 
اين نيازمند اســتقرار افــراد فوق تخصص در بخــش مراقبت هاي 
 ويژه اســت و بايــد در اين بخش هــا انضباطي حرفه اي مســتقر 

شود. 

رئيس سازمان نظام پزشكي مطرح كرد 

كمبود20هزارتختمراقبتويژه
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کشاورزي

مديرعامل موسســه جهاد استقلال 
وابســته به وزارت جهاد كشاورزي با 
اشاره به اينكه وضعيت توليد گوشت 
قرمز كشور نسبت به سنوات گذشته 
بهبود يافته اســت، گفت: همين امر 
باعث كاهش وابستگي كشــور به واردات گوشت قرمز شده 

است. 
محمدرضا شــافعي نيا افزود: كافي بودن ميزان محصول در 
بازار، ثبات قيمت ها و صادرات ســه عامل نشان دهنده بهبود 

وضعيت توليد گوشت در كشور است. 
به گفته وي، طي سال جاري بخشي از دام زنده به كشورهاي 
همسايه نيز صادر شده اســت. وي اظهار داشت: با توجه به 
سياست گذاري هاي توليد و واردات گوشت قرمز توسط وزارت 
جهادكشــاورزي و دولت، كمبودي در زمينه گوشــت قرمز 
نداريم هرچند ممكن است در بازار قيمت ها بالا باشد اما سطح 

قيمت ها نيز نسبت به گذشته تغيير زيادي نداشته است.
 وي به كاهش ميزان واردات گوشــت قرمز نسبت به گذشته 
اشــاره كرد و افزود: طي سال هاي گذشــته وابستگي ما به 
واردات گوشــت قرمز 10 درصد بوده كه بــا بهبود وضعيت 
توليد داخل توانســته ايم ميزان واردات را به حدود 6 درصد 
برســانيم كه اميدواريم به زودي ميزان واردات گوشت قرمز 

ما به صفر برسد. 

  واردات 600 دستگاه ماشين آلات كاشت و برداشت 
در سال آتي

وي با اشــاره به اينكه تمام تلاش ما حمايت از توليد داخل و 
افزايش بهره وري اســت، گفت: به دنبال واردات دانش فني 
و تكنولوژي هاي نوين ماشــين آلات بخش كشاورزي براي 

افزايش بهره وري توليد هستيم. 
شافعي نيا اضافه كرد: بخشي از ماشين آلات پيشرفته كاشت تا 
برداشت محصولات كشاورزي به كشور وارد مي شود و تلاش 
داريم تا بخشــي از دانش و تكنولوژي برخي ماشين آلات را 

براي توليد داخل وارد كنيم. 
وي تصريــح كــرد: هم اكنــون اصلي ترين موضــوع بخش 
كشاورزي، توليد محصولات زراعي از جمله غلات )ذرت، جو 
و گندم(، نباتات علوفه اي و برنج است بنابراين برنامه افزايش 
بهره وري ايــن محصولات به طور جدي در دســتور كار قرار 

دارد البته دركنار آن مكانيزاسيون محصولات باغي، سبزي و 
صيفي نيز جزو برنامه هاي اين موسسه است.

 به گزارش ايرنــا، شــافعي نيا درباره مكانيزاســيون بخش 
كشــاورزي، گفــت: تاكنــون بيــش از 1000 دســتگاه 
تراكتور و كمباين كاشــت تا برداشــت به كشــور وارد شده 
 كــه بخــش عمــده آن بــه مكانيزاســيون برنــج مربوط

 مي شود. 
وي درباره مكانيزاسيون دانه هاي روغني، گندم و جو نيز گفت: 
حدود 2 سال است كه واردات ماشين آلات مربوط به دانه هاي 
روغني، گندم، جو و ذرت آغاز شده و در دست آزمايش قرار 
 دارد تا در صورت مناســب بودن به ميزان لازم به كشور وارد 

شود.

 500 دستگاه تراكتور سنگين وارد كشور مي شود
 شافعي نيا افزود: در همين راستا در نظر داريم در سال جاري 
ميلادي حداقل بتوانيم 500 دستگاه تراكتور سنگين و 100 
دستگاه كمابين جديد و با تكنولوژي روز تامين و وارد كنيم 
تا در اختيار توليدكنندگان دانه هاي روغني، ذرت و جو گندم 

قرار گيرد.
 وي ادامــه داد: بخــش عمــده ماشــين آلات برنــج از 
ژاپــن و ماشــين آلات ديگــر محصــولات كشــاورزي 
وارد يتاليــا  ا و  اتريــش  آلمــان،  كشــورهاي   از 

 مي شود.
 مديرعامل موسسه جهاد اســتقلال درباره واردات ريشه بذر 
كلزا، گفت: بذر كلــزا به صورت والد به ميــزان 4 تن و 750 
كيلوگرم به كشور وارد شده تا توســط سيستم هاي داخلي 
كشور توليد و تكثير شود. وي اضافه كرد: در مجموع با تكثير 

اين ميزان بذر، كل نياز كشور تامين مي شود. 

 كاهش قيمت محصولات در دســتور كار وزارت 
جهادكشاورزي

شــافعي نيا از كاهش قيمت محصولات كشــاورزي در قالب 
برنامه وزارت جهادكشاورزي، گفت: وقتي افزايش بهره وري 
و كاهش قيمت نهاده هاي توليد رخ دهد، قيمت محصولات 

كشاورزي نيز كاهش مي يابد.
 مديرعامل موسسه جهاد اســتقلال درباره بالا بودن هزينه 
تمام شــده توليد محصولات كشــاورزي نيز افزود: وزارت 

جهادكشاورزي افزايش بهره وري توليد محصولات كشاورزي 
و كاهش قيمت نهاده هاي توليد را در دستور كار دارد تا بتواند 
از اين طريق ضمن مديريت بحران آب در كشور، هزينه توليد 

اين محصولات را تا حد ممكن كاهش دهد.
 بــه گفتــه وي، در آن صــورت مي توان بــه كاهش قيمت 
محصولات كشــاورزي در آينده نيــز اميدوار شــد به طور 
مثال وقتي در توليد شــير قيمت نهاده هــاي دامي از طريق 

تكنولوژي هاي نوين كاهش پيدا مي كنــد، هزينه هاي تمام 
شده توليد شير و در نهايت قيمت شير و فرآورده هاي آن نيز 

كاهش مي يابد.

 افزايش بهره وري توليد محصولات كشاورزي برا 
مقابله با بحران آب

 وي درباره بحران آبي كشــور اظهار داشت: بحران آب يكي 

از مهم ترين مســائل مورد توجه دولت و مسئولان است كه 
با توجه بــه وضعيت كنونــي منابع آبــي نمي توانيم به فكر 
توســعه افزايش ســطح زيركشــت محصولات كشاورزي 
باشــيم، اما وزارت جهادكشــاورزي در نظر دارد با مديريت 
منابع محــدود آبي بتوانــد بهــره وري توليــد را در واحد 
 ســطح افزايش دهد كه ايــن خود از برنامه هاي توســعه اي 

به شمار مي رود. 

مديرعامل موسسه جهاد استقلال:

واردات گوشت قرمز کاهش يافت

مديرعامل اتحاديه ماهيان ســردآبي با 
انتقاد از جايگزيني گوشت تيلاپيا به جاي 
ماهي قزل آلا در بازار گفت: در همه جاي 
دنيا از توليد داخل حمايت مي شود اما در 
كشور ما به جاي حمايت، ضربه سنگيني 

به توليد زدند. 

به جاي حمايت از قزل آلا، تيلاپيا را جايگزين كردند
آرش نبي زاده با بيان اينكه در حال حاضر گوشت ماهي تيلاپيا 
در بازار مصرف جايگزين قزل آلا مي شود، افزود: ما به شدت با 
اين امر مخالف هســتيم، در تمام دنيا از توليد داخل حمايت 
مي كنند اما در كشور ما تا مشكلي براي توليد پيش آمد ماهي 
ديگري را با قيمتي ارزان تر جايگزين آن كردند و به جاي حمايت 

ضربه سنگيني به توليد  زدند. 
وي با اشــاره به اينكه اقدام مذكور باعث از ميــان رفتن بازار 
ماهي قزل آلا در كشــور مي شود، گفت: ما ســالانه بين 140 
تا 150 هزار تن توليد قزل آلا داشــتيم كــه در حال حاضر با 
نگاهي خوشــبينانه حدود ۹0 هزار تن توليــد داريم ضمن 
 اينكــه آمار ســال جــاري به شــكل دقيق هنوز مشــخص 

نشده است.
آرش نبي زاده با بيان اينكه بيماري وي اچ اس )VHS( از اواسط 
سال ۹1 در كشور شيوع يافت، اظهار داشت: به دليل تشخيص 
ديرهنگام بيماري و از آنجا كه بيماري بيشــتر مزارع تكثير را 
آلوده كرده بود و همچنين به دليل فعاليت ماشين هاي حمل 
مشــترك در همه مزارع، وي اچ اس در سطح وسيعي از كشور 

گسترش يافت. 

افزايش شديد واردات تيلاپيا
در حالــي كــه پــرورش، واردات و مصــرف ماهــي تيلاپيا 
چند ســالي اســت به موضوع جنجالــي و مــورد اختلاف 
ســازمان هاي محيط زيســت و شــيلات تبديــل شــده، 
 واردات آن بــا بيــش از 235 درصــد افزايــش طــي 
10 ماهه امســال به بيش از 37 ميليون دلار رســيده است. 
ماهي تيلاپيا از خانواده ســيكليد و راســته ســوف ماهيان 
بوده كه طي ســال هاي اخير و به دليل فيله بودن و نداشــتن 
تيغ، به يكــي از ماهي هاي محبوب در كشــور تبديل شــده 
اســت و با وجود طرح مباحث جنجالي مختلــف درباره اين 
ماهي، نه تنها پــرورش آن با حمايت وزارت جهادكشــاورزي 
 در حــال رونــق گرفتــن اســت، بلكــه واردات آن طــي 
10 ماهــه امســال افزايــش چشــمگيري داشــته كــه 
نشــان مي دهــد بــازار تيلاپيــاي ايران داغ شــده اســت. 
 بــر اســاس آمــار گمــرك تــا پايــان دي مــاه امســال، 
7200 تــن ماهــي تيلاپيــاي فيلــه منجمــد بــه ارزش 
32 ميليــون و 200 هــزار دلار بــه كشــور وارد شــده 
 كــه از نظــر وزنــي 17۹/78 درصــد و از نظــر ارزشــي 
235/72 درصد نســبت به 10 ماهه سال گذشته رشد داشته 

است.

شيوع بيماري آبزيان با واردات تخم ماهي قاچاق
نبی زاده با تاييد سخنان برخي مسئولان مبني بر اينكه واردات 
تخم چشم زده آلوده در گذشته سبب شــيوع اين ويروس در 
كشور شده است، افزود: در فاصله سال هاي 85 تا 86 واردات 
تخم چشم زده آزاد.و اين واردات براي اصلاح ژنتيك و حمايت 
از توليد داخل انجام شــد تا اين علم وارد كشور و بومي شود. 
متاســفانه اين اتفاق رخ نداد و عده اي سودجو تخم چشم زده 
را به شكل قاچاق از كشــورهاي مختلف وارد كردند و بيماري 
وارد كشور شد. مديرعامل اتحاديه ماهيان سردآبي اضافه كرد: 
در حال حاضر قرار اســت كارگروهي ايجاد شود كه هم منشأ 
بيماري را به صورت دقيق بررسي كند و هم مشخص شود ميزان 

آسيب وارد شده چقدر بوده است. 

همچنين غلامرضا توكلي، مسئول دامپزشكي استان اصفهان 
نيز درباره ميزان شيوع ويروس VHS، گفت: درگيري در سطح 
استان با ويروس مذكور زياد نيســت و تقريبا بيماري كنترل 
شده است. وي با بيان اينكه خشكسالي از عوامل تاثيرگذار بر 
بروز بيماري بوده است، افزود: احتمال دارد، ورود اين ويروس 
از طريق واردات باشد. مسئول دامپزشــكي استان اصفهان با 
بيان اينكه اين بيماري براي انسان ضرري ندارد، گفت: وقتي 
چند آبزي پرور براي استخرهايشــان از يك آب براي پرورش 
ماهي استفاده مي كنند، در صورت بروز بيماري در يك مزرعه، 

بيماري به مزارع ديگر هم منتقل مي شود. 

تهيه بچه ماهي سالم بسيار مشكل است
نبي زاده با اشــاره به اينكه ميــزان كاهش توليد طي  ســال 

جاري كمتر از ســال قبل اســت، گفت: هم اكنون اكثر مزارع 
پرورش اين نوع ماهي، نيمه فعال انــد، ضمن اينكه تهيه بچه 
ماهي سالم كار بسيار مشكلي اســت، ما به دامپزشكي فشار 
آورديم كه مراكز تكثير سالم را معرفي كنند اما آنها مي گويند 
مراكز تكثير ممكن است امروز ســالم و روز بعد ناسالم باشند. 
به گزارش مهر، وي دربــاره مباحث مبني بــر تغيير رويكرد 
پرورش دهنــدگان ماهي قــزل آلا به پــرورش تيلاپيا اظهار 
داشــت: چنين موضوعي صحت ندارد و بعيد به نظر مي رسد 
 چراكه شــرايط توليد اين دو نــوع ماهي چنــدان با يكديگر 

هماهنگ نيست. 

تيلاپيا در سفره مردم جا خوش كرده است
پيش از اين حســن صالحي، رئيس ســازمان شــيلات ضمن 

تاييــد تلويحــي نگراني هــاي زيســت محيطي تيلاپيا براي 
گونه هاي بومي كشــور، اظهار كرد: با برخي روش هاي علمي 
مي توان ماهــي تيلاپيا را بــه صورت تك جنســي )نر( توليد 
كرد و به ايــن ترتيب اگر ايــن ماهي به رودخانه يــا دريا هم 
راه پيدا كند، امــكان تكثير نــدارد. وي با بيــان اينكه توليد 
 اين گونه ماهي پرورشــي در كشــور هنوز آغاز نشــده است،
 افزود: سال گذشــته حدود 12 هزار تن ماهي تيلاپيا به كشور 
وارد شــد و پيش بيني مي شــود واردات اين ماهــي تا پايان 
امســال به حدود 20 هزار تن برســد. جالب تــر اينكه قيمت 
تيلاپياي وارداتي نسبت به ســال گذشته حدود 3000 تومان 
افزايش يافته اما واردات آن بيش از 3 برابر شده است كه نشان 
 مي دهد اينگونه ماهي در ســفره هاي ايرانيــان جاي خود را 

پيدا كرده است.

مديرعامل اتحاديه ماهيان سردآبي مطرح كرد

حمله تيـلاپيا به بـازار قـزل آلا
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در دنيايي كه به سرعت به سمت ماشيني 
شدن حركت مي كند دست ساخته ها 
هرچه كه باشــند حس و حال خوبي 
دارند و ساخت جواهرات و زينت آلات 
دست ساز هم از اين مقوله جدا نيست. 
اين روزها صنعت جواهر ســازي به سمت ماشيني شدن پيش 
مي رود كه نتيجه آن ارزان تر شــدن و تيراژ بالاي محصولات 
اســت اما هر قطعه دست ســاز با اينكه زمان زيادي را به خود 
اختصــاص مي دهــد و از قيمت بالاتــري برخوردار اســت، 
علاقه مندان خاص خود را دارد؛ علاقه منداني كه زيبايي را در 
آميخته شدن روح هنرمند به جواهر تعريف مي كنند و زيورآلات 

ماشيني را فاقد احساس و روح مي دانند.
 

انجام تمام مراحل كار بدون دخالت دستگاه صنعتي 
بيشتر مردم درباره جواهرات دست ساز اطلاعات كافي ندارند 
و نمي دانند جواهرات دست ساز را نمي توان در جايگاه مشابه 
جواهرات توليد انبوه قــرار داد. بهناز مهديزاده، كارشــناس 
جواهرات دست ســاز با بيــان اين مطلب به »كســب وكار« 
مي گويد: معني دست ســاز بودن اين اســت كه كليه مراحل 
ساخت، فقط به دست هاي هنرمند سازنده متكي بوده و هيچ 
ماشين صنعتي در اين كار دخالت نداشته است. تمام كارهايي 
كه روي قطعه درحال ساخت انجام مي شود از جمله لحيم كاري، 
سمباده كشي، حكاكي و شــكل دادن به كار همگي با دست و 
بدون دخالت دستگاه هاي ماشــيني انجام مي شود. حتي اگر 
شما قطعه جواهري را مي خريد كه دست ساز اما كپي از مدلي 
اورجينال است، باز هم همچنان شما تنها فردي خواهيد بود كه 
نمونه ساخته شده را خواهيد داشت زيرا در ساخته هاي دست، 
هر قطعه منحصربه فرد و تنها يك عدد توليد مي شود و اين به 
خريداران كمك مي كند يك قطعه جواهر را به صورت انحصاري 
در اختيار داشته باشــند. به بيان ديگر شما يك قطعه جواهر 
منحصربه فرد را به كلكســيون جواهرات خود اضافه مي كنيد 
كه روح هنرمند ســازنده را همواره در خــود جاري مي كند و 
انتخاب آن جواهر توسط شما نشان دهنده نزديكي روح و حس 
زيبايي شناسي شما به روح هنرمند سازنده آن جواهر است. اين 
كارآفرين در پاسخ به اين پرسش كه ساخت زيور آلات دست ساز 
به عنوان يك حرفه مســتقل و داراي درآمد مكفي شــناخته 
مي شود يا شغل تفنني به شــمار مي رود؟ مي گويد: پاسخ اين 

سوال كاملا بستگي به شيوه اجرا و نحوه سرمايه گذاري دارد. 
درصورتي كه كار با سرمايه گذاري پايين و ارائه محدود صورت 
گيرد از حالت شغل دوم و تفنني بودن خارج نمي شود اما اگر 
براي ارائه آن برنامه ريزي و سرمايه گذاري مناسبي انجام شود، 
 مي توان به عنــوان يك حرفه ثروت آفرين و درآمد ســاز به آن 

نگاه كرد. 

ساخت زيورآلات دست ســاز؛ حرفه اي مناسب 
بانوان

مهسا عبدي، سازنده و طراح زيورآلات و جواهرات دست ساز 
با بيان اينكه مــواد و متريال جواهرات دست ســاز از فلزات و 
ســنگ هاي نيمه قيمتي و گاهي بدون قيمت شروع مي شود 
و تا فلزات ارزشــمند مانند طلا و ســنگ هاي گران بها ادامه 
مي يابد، به »كســب وكار« مي گويد: فعاليت در حرفه ساخت 
جواهرات دست ســاز براي بانوان خانه دار و حتي بانوان شاغل 
جذابيت دارد. تجربه من طي ســال ها فعاليــت حرفه اي در 
جامعه نشان مي دهد، بســياري از بانوان ايراني به دليل برخي 
محدوديت ها و تفاوت هاي خاص جنســيتي به دنبال كاري 
هستند كه ضمن داشــتن بهره اقتصادي حريم و حرمت خود 
را نيز در امنيت احســاس كنند. بســياري از كسب وكارهاي 
خانگي اين خصوصيت را دارند و ساخت زيورآلات دست ساز 
نيز از جمله مشــاغلي اســت كه پتانســيل بالايي در جذب 
بانوان دارد چراكه درصد قابل توجهــي از كار در محيط خانه 
انجام مي شود. بانوان شــاغل زيادي براي رهايي از تنش هاي 
زندگي پرمشغله شان به اين حرفه روي آورده اند و جالب است 
 بدانيد آنها اين كار را ضمن درآمدزا بودن بســيار زنانه و مفرح 

توصيف مي كنند. 

فروش اينترنتي و خطر كپي برداري از جواهرات
يكي ديگر از فعالان اين رشــته در توضيــح عمده ترين موانع 
توسعه كســب وكار زيورآلات دست ســاز، مي گويد: معرفي 
نشدن اين رشته به صورت درست و در جايگاه مناسب به عموم 
مردم، وجود محصولات خارجي مشــابه ماشيني با كيفيت و 
بي كيفيت، عدم اطمينان كافي سازندگان به آينده اين رشته 
و از همه مهم تر كمبود ابزار ســاخت و در صورت وجود گران 
بودن ابزارها، عمده ترين موانع توسعه كار زيورآلات دست ساز 
به شمار مي رود. شــادي جلايي با بيان اينكه نمايش و عرضه 

مستقيم زيورآلات دست ساخته ما در نمايشگاه هاي گروهي 
و انفرادي صورت مي گيرد، افزود: موفقيت و مطرح شدن يك 
ســازنده به كيفيت كار، خلاقيت طرح ها و حضــور مداوم در 
نمايشگاه ها بستگي دارد ضمن اينكه برخي سازندگان خوشنام 
از روش هاي فروش اينترنتي استفاده مي كنند اما اين روش ها 

خطر كپي برداري از كار آنها را نيز به همراه دارد. خانم جلايي 
با بيان اينكه آشنايي با اين كار موجب شد از حرفه اصلي خود 
كه كار در يك شركت معتبر توليد و پخش موادغذايي است، 
فاصله بگيرد، تصريح كرد: ســاخت زيورآلات دست ساز ابتدا 
تفنن و تفريح من بود اما به تدريج به حرفه اولم تبديل شــد و 

اكنون از كاري كه انجام مي دهم رضايت دارم. مي دانم زنان و 
دختران زيادي هستند كه از محيط كارشان ناراضي هستند و 
به آنها توصيه مي كنم در انتخاب شغل، ديدگاه خود را به رشته 
دانشگاهي يا كاري كه با روحيه شان سنخيتي ندارد، محدود 

نكنند. 

»كسبوكار«ازحرفهساختزيورآلاتوجواهراتدستسازگزارشميدهد

جواهرسازی، حرفه ای مناسب بانوان

کار و 
کار آفرینی

متاســفانه برخي با ايــن توجيه كه 
دام هاي زنده به دليل كيفيت مناسب 
بازار خوبي در كشــورهاي حاشــيه 
خليج فــارس دارند، بــدون توجه به 
منافع ملي از صادرات دام زنده به شدت 
دفاع مي كنند. درحالي كه صدور دام ســبك، نياز كشــور به 
واردات گوشــت قرمز را تشــديد مي كند و اگر بــراي تامين 
نيازهاي كشــور مجبور به واردات دام زنده به ايران شــويم، 
احتمال وقوع بيماري به كشور را تشديد كرده ايم. علاوه براين 
براي كنترل بهداشــتي محموله هاي وارداتي هم هزينه هاي 

مضاعفي را به جامعه تحميل كرده ايم. 
رئيس اتحاديه گوشت گوســفندي در پاسخ به اين سوال كه 
آيا كنترل قاچاق قبلا غيرقابل كنترل بود به »كسب و كار«، 
گفت: 95 درصد قاچاق دام كنترل شده و از سوي ديگر ميزان 
عرضه افزايش يافته اســت. به دنبال جلســه اي با معاون اول 
رئيس جمهور، وي دستور داد به شدت قاچاق دام كنترل شود 

و بعد از آن نظارت كافي صورت گرفت. 
ملكي درباره واردات گوســفند زنده نيز گفت: پيش از اين از 
ارمنستان واردات گوسفند انجام و در استان اردبيل ذبح و در 
كشور توزيع مي شــد اين روند نيز متوقف شده است اما براي 
حمايت از توليد كنندگان داخل تصويب شــده تا واردات دام 

فعلا نداشته باشيم. 
رئيس اتحاديه توزيع كنندگان گوشت گوسفندي با اشاره به 
كاهش نرخ ارز تاكيد كرد: توليد و عرضه گوشت قرمز در بازار 
كافي اســت و هيچ انگيزه اي براي صادرات يا قاچاق دام زنده 

هم وجود ندارد. 
عليرضا ملكــي ادامه داد: قاچاق دام بيشــتر به كشــورهاي 
عراق و تركيــه انجام مي شــد و به دليل بالا بــودن نرخ دلار 
براي قاچاقچيان و دامــداران به صرفه بــود. رئيس اتحاديه 
توزيع كنندگان گوشت گوســفندي با اشاره به قيمت نرخ ارز 
همچنين تاكيد كرد: درحال حاضر توليد و عرضه گوشت قرمز 
در بازار كافي است و هيچ انگيزه اي براي صادرات يا قاچاق دام 

زنده هم وجود ندارد. 
وي خاطرنشان كرد: مجوز واردات دام با نظر كارشناسي وزارت 
جهاد كشاورزي و براساس مازاد مصرف بازار صادر شده است 
و به نظر نمي رســد كه در ماه هاي آينده نيز مشكلي در بازار 

مصرف ايجاد شود. 
ملكي تصريح كــرد: وزارت جهاد كشــاورزي و دولت نظارت 
مستمر و نگاه عميقي به بازار مصرف دارند و با كنترل ميزان 
صادرات دام زنده اجازه افزايش قيمت به گوشت را نمي دهند. 
رئيس اتحاديه توزيع كنندگان گوشت گوسفندي، منابع تامين 
گوشت قرمز استان تهران را كردستان و غرب كشور اعلام كرد 
و گفت: اميدواريم تا پايان سال افزايش قيمت نداشته باشيم و 

براي بازار شب عيد هم نگراني نداريم. 
رئيس اتحاديه گوشت گوســفندي در ادامه گفت: به دستور 
دامپزشكي، گوشت قرمز از اين پس منجمد عرضه مي شود و 

عرضه گوشت گرم ممنوع خواهد شد. 

علي اصغر ملكي اظهار داشت: درباره گوشــت گاو به دستور 
دامپزشكي و براي كاهش بار ميكروبي آن اين نوع گوشت بايد 
حداقل ۲۴ ساعت در سردخانه قرار گيرد اين درحالي است كه 
پيش از اين گوشت گاو به روز كشتار وعرضه مي شد و احتمالا 
درباره گوشت گوســفند نيز از ابتداي ســال 9۴ اين موضوع 

پيگيري خواهد شد. 
وي تصريح كرد: سرد كردن گوشت هم باعث كاهش وزن آن 
خواهد شد و ممكن اســت در قيمت آن نيز تاثيرگذار باشد و 

احتمال افزايش نرخ ها وجود دارد. 

افزايش قيمت گوشت قرمز
از ســوي ديگر رئيس اتحاديه تهيه و توزيع گوشــت گاوي 
استان تهران در گفت وگو با ايســنا، گفت: در چند روز اخير 
قيمت گوشت منجمد افزايش يافته كه به دليل واردات كم آن 

است ولي با توجه به اينكه شركت پشتيباني امور دام و وزارت 
صنعت براي طرح بهاره، گوشــت عرضه خواهند كرد، قيمت 

اين محصول كاهش مي يابد. 
علي خندان روي جوان با بيان اينكه گوشــت منجمد معمولا 
از برزيل وارد مي شود، اظهار كرد: قيمت گوشت تازه تغييري 
نكرده و درحال حاضر قيمت گوشت گوساله مخلوط 30 هزار 

تومان و گوشت گوساله درجه يك 33 هزار تومان است. 
وي افزود: البته قيمت گوشــت ها در فروشگاه هاي زنجيره اي 
بيشتر اســت كه اين موضوع به دليل بســته بندي مناسب و 

شكيل بودن آن است. 

افتتاح اولين مركز فروش دام زنده
خنــدان روي همچنين از افتتاح نخســتين مركز فروش دام 
زنده در كهريزك خبر داد و گفت: اين مركز تا چند روز آينده 

با ظرفيت نگهداري ۲0 هزار راس دام سبك و سنگين افتتاح 
مي شــود.  وي با بيان اينكه اين مركز تحت نظر دامپزشكي، 
استانداري و محيط زيست فعاليت و ساماندهي در اين حوزه 
ايجاد خواهد كــرد، گفت: تا به حــال در مكان هاي كوچك و 
به صورت متفرقه فروش دام صورت مي گرفت كه با ايجاد اين 

مركز، فروش دام ساماندهي مي شود. 
رئيس اتحاديه تهيه و توزيع گوشــت گاوي استان تهران در 
بخشي از سخنان خود گفت: اماكن، نيروي انتظامي و بازرسان 
اتحاديه در رابطه با فعاليت واحدهاي صنفي نظارت هاي لازم 
را انجام مي دهند و به واحدهايي كه بدون مجوز هستند فرصت 

دو ماهه اي داده مي شود تا بتوانند جواز تهيه كنند. 
وي تاكيد كرد: مردم براي خريد گوشــت حتما به واحدهاي 
صنفي مجاز كه جواز خود را روي شيشه هاي مغازه نصب كرده  

يا در ديد مشتري قرار داده اند، مراجعه كنند. 

خندان روي يادآور شــد: مــردم درصورت مشــاهده تخلف 
مي توانند با شماره 1۲۴ يا با اتحاديه به شماره 775۲0555 
تماس بگيرند تا بررســي هاي لازم انجام و بــا واحد متخلف 
برخورد شــود.  به گزارش »كســب و كار«، گوشت گوساله و 
گوسفندي نسبت به سال گذشته افزايش قيمت اندكي داشته 
اســت اما صداي نارضايتي دامداران در ايــن بخش به گوش 
مي رســد. دامداران از موضوع عدم حمايت دولت و مشكلات 

تامين خوراك مورد نياز دام ها سخن به ميان مي آورند. 
بر اين اساس قيمت هر كيلو گوشت گوسفندي سال گذشته 
چيزي حدود ۲9000 تومان بود كه امسال 30000 تومان داد 
و ستد مي شود و هركيلو گوشت گوســاله نيز نسبت به سال 
گذشــته از ۲6000 تومان به ۲7000 تومان رسيده است. با 
اين حال با توجه به نارضايتي دامداران احتمال افزايش قيمت 

گوشت در ماه هاي آينده و ايام نزديك عيد وجود دارد.

طيماههايآيندهمشكليدربازارمصرفگوشتگوسفنديايجادنميشود

توقف 95 درصدي قاچاق دام
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آخر
 کسب و کار

هر كسب وكار نوپايي به سرمايه احتياج دارد، چه براي توسعه محصولات، چه هنگام 
تلاش  براي اجراي اوليه، موقع تهيه موجودي و چه حتي زمان پرداخت حقوق نخستين 
كارمند. اغلب كارآفرينان ابتدايي ترين راه جذب سرمايه را وام هاي بانكي مي دانند، 
اما در نهايت متوجه مي شــوند كه بانك ها غيرمحتمل ترين حاميان كسب وكارهاي 
نوپا هستند. در نتيجه در بحث راه هاي تهيه سرمايه براي كسب وكارهاي نوپا، روش 

»خلاقانه« در حقيقت به معني به حداكثر رساندن سرمايه گذاري غير بانكي است. 
بدين منظور، روش هاي جايگزين بسياري وجود دارد كه البته خيلي هم آسان نيستند. 
موفق ترين كارآفرينان كساني هســتند كه خلاقانه فكر مي كنند؛ نه فقط نسبت به 
آنچه ارائه مي دهند، بلكه حتي نسبت به روشي كه براي پول سازي به كار مي گيرند. 
آنها هرگز از كلمه »هرگز« استفاده نمي كنند. كارآفرينان يا بايد خودشان را بيشتر 

از محصولات شان عرضه كنند يا قيد هر نوع روش سرمايه گذاري جايگزين را بزنند. 
7 روش زير، حاصل تجربيات من در جذب سرمايه براي كسب وكارهاي نوپاست: 

۱. سرمايه گذاري شخصي
ممكن است شما اين روش را خلاقانه ندانيد، اما من به شخصه در عجبم از تعداد افرادي 
كه به اصطلاح »خواهان « كارآفريني هستند، ولي قبل از شروع هيچ فكري راجع به 
ذخيره و پس انداز كردن پول خود نكرده اند. هيچ كدام از سرمايه گذاراني كه تا به حال 

ديده ام، براي كاري كه سر شما در آن به خطر نباشد، براي شما خرج نمي كنند. 

۲. خانواده و دوستان
اين عده شامل كساني هستند كه در واقع بايد به شــما ايمان داشته باشند؛ حتي بدون 
نياز به صبر كردن و ديدن عملي بودن ايده شما يا پيدا شدن مشتري واقعي. اين تعهدها 
بايد هميشه به صورت سفته يا وام هاي به اصطلاح »واسطه« )bridge-loans(، كه بعدها 
براساس نرخ تعيين شده توسط سرمايه گذاران قابليت تبديل به سهام دارند، مكتوب شوند. 

 )Peer-to-peer lending( ۳. قرض همتا به همتا
روشي است كه در آن گروهي از افراد دور هم جمع مي شوند تا به همديگر پول قرض 
بدهند. اين روش ســال ها برقرار بوده و استفاده شده اســت. براي مثال گروه هاي 
كســب وكار كوچك يا گروه هاي قومي كه از همديگر به شــكل هاي مشابه حمايت 
مي كنند. در حوزه كسب وكارهاي نوپا به دنبال كارآفرين همسطح موفقي بگرديد كه 

حاضر است براي ايده هاي مشابه سرمايه گذاري كند. 

 )Crowdfunding( ۴. تامين جمعي سرمايه
در اين روش از قدرت اينترنت براي پيدا كردن گروه هايي با افكار مشــابه استفاده 
مي كنيد. بدين ترتيب كــه هر يك از افراد اين گروه ها با اهــدای مقدار كمي پول از 
تلاش هاي شما حمايت مي كنند. اين روش در بسياري از شركت هاي غيرانتفاعي  و 
همچنين در فاز پيش فروش بسياري از محصولات و پروژه ها استفاده مي شود و روز 
به روز نيز در حال گسترش است. در اين روش بســته به خلاقيت خود مي توانيد از 
مشوق هايي براي جلب توجه و اعتماد جمعي سود ببريد. روش هايي از قبيل پيشنهاد 

استفاده از محصول نهايي با قيمتي كمتر در زماني معين )مثلا ۵۰ درصد تخفيف 
براي يك سال(، پيشنهاد اعطاي امتيازي ويژه )مثلا اگر محصول شما 
يك مستند سينمايي است، تماشــاي مستند در زماني زودتر و مكاني 
متفاوت: مستند »بچه هاي كسب وكارهاي نوپا«(، و روش هاي خلاقانه 
 ديگري كه با توجه به نوع محصول و كســب وكار خود، بايد به دنبال 

آنها بگرديد.

 )Microloans( ۵. وام هاي خرد بانكي
 شركت هاي خصوصي و موسسات غيرانتفاعي بسياري وجود دارند كه براي ترويج 

كارآفريني به افرادي كه به طور معمول براي وام هاي بانكي واجد صلاحيت 
نيستند وام هاي كوچك تا سقفي معين پرداخت مي كنند. 

 )Vendor financing( ۶. سرمايه فروشنده
اگر براي موجودي خود به كالاهاي ملموس 

)tangible product( نيــاز داريــد، 
مي توانيد توليدكننده يا پخش كننده هاي 

زيادي را قانع كنيد تا موعد پرداخت 
را تا زماني كه شــما محصول تان را 
به فروش مي رســانيد، بــه تاخير 
بيندازند. مدت زمــان اين تمديد 
موعد پرداخت، به اعتبار شما در نزد 

فروشنده بستگي دارد. در اين موارد 
البته مي توانيد از مشوق هاي ديگري نيز 

استفاده كنيد. مشوق هايي شبيه به آنچه 
درباره شماره ۴ به آن اشاره شد. 

7. ســرمايه گذاري ســفارش خريد 
 )Purchase order financing(

يكي از بزرگ ترين مشكلات توسعه كسب وكارهاي 
نوپا، ناتواني در پذيرش سفارشات بزرگ است؛ به 
اين دليل كه معمــولا در ابتداي كار نقدينگي لازم 
براي آماده كردن و تحويل محصول وجود ندارد. اگر 

در فرايند توليد يا عرضه با كسب وكار 
ديگري كار مي كنيد، شركت هاي 
سرمايه گذاري در سفارش، اغلب 
نقدينگي لازم را مستقيما به دست 
آنها مي رسانند و از اين طريق كامل 
شدن قرارداد و ايجاد جريان سود 

كســب وكار شما را 
تسهيل مي كنند. 

ترجمه و تلخيص: 
روزآفرين

7 راه 
خلاقانه براي 
جذب سرمايه 
در يك 
كسب وكار 
نوپا

 PMI شاخص مديران خريد يا
چيست؟

 Purchasing Managers مخفف عبارت PMI
Index است. كشــورهاي زيادي اين شاخص 
را بــراي ارائه اطلاعــات صحيــح و دقيق به 
متخصصان خريد، تحليل گــران اقتصادي و 
تصميم گيران و تصميم ســازان كســب وكار 
ارائه می كنند. شــاخص PMI در دنيا توسط 
دو موسســه اصلي و عمده محاسبه و منتشر 
 ISP:( مي شود. نخست موسسه مديريت عرضه
Institute for supply management( كه اين 
شاخص را براي ايالات متحده آمريكا محاسبه و 
 Markit( منتشر مي كند و ديگري گروه ماركيت
Group( است كه اين شاخص را براي 30 كشور 
عمده و با استفاده از اطلاعات 20000 شركت 
عمده محاسبه و منتشر مي كند. تبعا تفاوت هاي 
اندكي ممكن اســت در روش هاي دو موسسه 
وجود داشته باشد، اما كليات كار يكسان است. 
در روش Markit ايــن شــاخص مبتنــي 
بر گزارش هايي اســت كه به صــورت ماهانه 
از شــركت هاي بخــش خصوصــي در چهار 
بخش كارخانه اي، ســاختمان، خرده فروشي 
و خدمــات جمع آوري مي شــود كه شــامل 
متغيرهاي سطح توليد كارخانه اي، سفارشات 
جديد از مصرف كننــدگان، موجودي انبارها، 
 اشتغال و سطح قيمت ها مي شــود. در روش 
ISP متغيرهاي سرعت تحويل عرضه كنندگان 
و مجموع سفارشات ثبت شده نيز مد نظر قرار 
دارد و به جاي اينكه صرفا بر شركت هاي بخش 
خصوصي متمركز باشــد كل طبقات سيستم 
 NAICS: North American Industry( نايكس

Classification system( را پوشش مي دهد.
اين شاخص يكي از شاخص هاي پيشتاز است 
كه قبل از بسياري از شاخص هايي كه توسط 
بخش دولتي محاســبه و منتشر مي شوند در 
دســترس قرار مي گيرد. اين شاخص براساس 
پرسشنامه هايي كه به 300-400 مدير خريد 
ارسال مي شود و با اســتفاده از روش شاخص 
 Diffusion Index or Dynamic( انتشــار

Factor( محاسبه مي شود. 
www.computationaleconomics. persianblog. ir

مفاهيم اقتصادی مهارت های مديريتی 

داشــتن باور و اعتماد به خود يكي از مهم ترين 
گام هاي مديريت موفق اســت. تا وقتي شــما 
خودتان را بــاور نداريد، چطــور انتظار داريد 
كارمندان تان شما را باور داشته باشند. تا وقتي 
شما از خود تصويري منفي در ذهن داريد، چگونه 
مي توانيد انتظار داشته باشيد كارمندان از شما 
 تصوير مثبت داشــته باشــند. قطعا اين اتفاق 

نخواهد افتاد. 
اين ديدگاه شماست كه روابط شما با كارمندان 
و مديران تان را تنظيم مي كند. اين باور شماست 
كه راهنماي كمال شما در مديريت است. داشتن 
تصوير منفي از خود يكــي از بزرگ ترين موانع 

موفقيت مديران است. انتظارات 
سطح پايين شــما از خودتان، 

همه چيز را تحت الشعاع قرار 
داده و اگر موفقيتي هم به 

دست آوريد، زياد دوام 
نمي آورد. 

اول بايد خودتان را 
باور داشته باشيد تا 

كارمندان هم شــما را 
باور داشته باشند. اين يك 

اصل در موفقيت مديران است. 
@PracticalManagement

تصوير خوب از خودتان داشته باشيد

تبليغات 
خلاق

كانال تلگرامي گنجينه كتاب داراي بخش »ياران گنجينه كتاب« است كه 
اعضاي كانال دست نوشته هاي خود را براي انتشار در كانال مي فرستند. در 
اين ستون هر روز با اين دست نوشته ها همراه خواهيم شد. در صورت علاقه 

مي توانيد متن هاي خود را براي اين كانال بفرستيد. 

گره کور

 مرجان بائي
تا به حال شده با كلافي نخ آنقدر ور بروي كه گرهي كور حاصل شود و 

تو سر و تهش را گم كني؟!
زندگي هم همين است. 

خيلي پيچش بدهــي حقيقت و واقعيتش را گــم مي كني. آنگاه تو 
مي ماني و سرگرداني هزار گره كوري كه دندان شكن است. 

منبع: گنجينه كتاب 
@ganjine_ketab

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

كانال تلگرامي گنجينه كتاب داراي بخش »ياران گنجينه كتاب« است كه 
اعضاي كانال دست نوشته هاي خود را براي انتشار در كانال مي فرستند. در 
اين ستون هر روز با اين دست نوشته ها همراه خواهيم شد. در صورت علاقه 

مي توانيد متن هاي خود را براي اين كانال بفرستيد. 

دل لاله
 فاطمه باريكاني

شايد آن راز پر از جاده دل... 
شايد آن برف به يغما رفته

شايد آن سرو رشيد لب رود... 
شايد آن رود پر از جوش و خروش 

شايد آن پيچك پيچيده به دور ملكوت... 
شايد از بالادست... رسد آن ياد نسيم خنكا... 

شايد در كف اين كوه نجيب
سرزميني است به ژرفاي دل يك لاله

منبع: گنجينه كتاب 
@ganjine_ketab

ياران گنجينه كتاب

چه كسي مانع پيشرفت شماست؟
يك روز وقتي كارمندان به اداره رسيدند، اطلاعيه بزرگي در تابلوي اعلانات 

ديدند كه روي آن نوشته شده بود: 
ديروز فردي كه مانع پيشرفت شما در اين اداره بود، درگذشت. شما را به 
شركت در مراسم تشييع جنازه كه ساعت ۱0 در سالن اجتماعات برگزار 

مي شود، دعوت مي كنيم. 
ابتدا، همه از دريافت خبر مرگ يكي از همكاران شان ناراحت مي شدند، اما 
پس از مدتي، كنجكاو بودند كه بدانند كسي كه مانع پيشرفت آنها در اداره 

مي شده كه بوده است. 
 اين كنجــكاوي تقريبا تمام كاركنان را ســاعت ۱0 به ســالن كشــاند. 
رفته رفته كه جمعيت زياد مي شد، هيجان هم بالا مي رفت. همه پيش خود 
فكر مي كردند: »اين فرد چه كسي بود كه مانع پيشرفت ما در اداره بود؟ به 

هر حال خوب شد كه مرد و ديگر مانع پيشرفت ما نيست.«
اندور متيوس می گويد: »براي اصلاح زندگي بايد از درون خود آغاز كنيم.« 
كارمندان در صف و به نوبت، يكي يكي به تابوت نزديك مي شدند و وقتي به 
درون آن نگاه مي كردند، ناگهان خشك شان مي زد و زبان شان بند مي آمد. 
آينه اي درون تابوت قرار داشت كه هر كس به درون آن نگاه مي كرد، تصوير 

خود را مي ديد. نوشته اي نيز بدين مضمون در كنار آينه بود: 
»تنها يك نفر وجود دارد كه مي تواند مانع رشــد شما شود و او هم كسي 
نيست جز خود شما. شما تنها كسي هســتيد كه مي توانيد زندگي تان را 
متحول كنيد. شما تنها كسي هستيد كه مي توانيد روي شادي ها، تصورات 
و موفقيت هاي تان اثرگذار باشيد. شما تنها كسي هستيد كه مي توانيد به 

خودتان كمك كنيد و باعث پيشرفت خودتان شويد.«
زندگي شما وقتي رئيس تان، دوستان تان ، والدين تان، شريك زندگي تان 
يا محل كارتان تغيير مي كند، دســتخوش تغيير نمي شود. زندگي شما 
فقط وقتي تغيير مي يابد كه شما تغيير كنيد، باورهاي محدود كننده خود 
را كنار بگذاريد و باور كنيد كه شما تنها كسي هستيد كه مسئول زندگي 
خودتان هستيد. مهم ترين رابطه اي كه در زندگي مي توانيد داشته باشيد، 
رابطه با خودتان است. خودتان را امتحان كنيد. مواظب خودتان باشيد. از 
مشكلات، غير ممكن ها و چيزهاي از دست داده و ديگران نهراسيد. خودتان 

و واقعيت هاي زندگي خودتان را بسازيد. 
دنيا مثل آينه است. انعكاس افكاري را كه فرد قويا به آن اعتقاد دارد به او باز 

مي گرداند. تفاوت ها در روش نگاه كردن به زندگي است. 

  سخن پايانی
برای دســتيابی به موفقيت بايد مدت زمان طولانی تلاش كنيد و هرچه 
بيشتر تلاش كنيد شــانس بيشــتری برای موفقيت داريد. افراد مختلف 
به نســبت ميزان تلاش خود در جايگاه های متفاوتی از نظر موفقيت قرار 
خواهند گرفت. پس بهتر است موفقيت خود را به تلاش خود و عدم موفقيت 
را هم به نداشتن تلاش نسبت دهيد و آن را ناشی از كم هوشی و بدشانسی 
ندانيد. با نسبت دادن موفقيت به عامل تلاش منجر می شود تا در مراحل 
بعدی نيز به تلاش خود ادامه دهيد و اگر به علت نداشــتن تلاش شكست 

خورديد می توانيد در فرصت های بعدی درصدد جبران آن برآييد.
به اين نكته توجه داشته باشــيد كه موفقيت زمانی ميسر است كه برای 
رسيدن به آن بايد تلاش كنيد. از همين امروز شروع كنيد و قدر تك تك 
لحظات و كوچك ترين فرصت ها را بدانيــد. گرچه تلاش به تنهايی كافی 

نيست و بايد برنامه ريزی دقيق را هم در نظر بگيريد.
همواره به ياد داشته باشيد كه »هيچ كس نمی تواند موفق باشد مگر بخواهد 

و سپس برای به دست آوردنش بكوشد.«
باور به ايــن موضوع كه اين ما هســتيم كه بر تمامي موانع و رشــدها در 
زندگي خود اثر گذاريم، هرگز يك شــبه و آني به وجود نمي آيد. به جرات 
 مي توان گفت تمامي مكاتب فكري و تحول خواه )چه با ريشــه مذهبي و

 غير مذهبي( بيشترين انرژي خود را صرف رساندن شما به اين نقطه سخت 
اما دست يافتني مي كنند، آن نقطه خودشناسي است. 

ساده ترين ابزار خودشناسي آينه اســت كه در اين داستان به خوبي و در 
مكان مناسب ديده مي شود. در يك تابوت! چرا؟

مرگ آخرين نقطه در اين جهان مادي است كه ما با بخشي از حقايق مستتر 
روبه رو خواهيم شد و يكي از آنها خويشتن خويش است. اما در آن لحظه 
فقط نگاهي كوتاه و گذراست! پس كمي زود تر حركتي كنيم اگر مي خواهيم 
براي عبور از اين مرحله باري بر گيريم، از امروز تلاش كنيم تا هر روز كمي 
و قدمي به سوي شــناخت بهتر خويش  برداريم كه گفته اند: آنكه خود را 

شناخت، خداي خود را شناخت. 
از امروز هر روز قدمي به سوي خويش، حتي يك قدم!

www.degaresh.com

نکته


